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Úvodní slovo starostky 
Vážení občané,
v prvním letošním vydání Kovářovského 
zpravodaje Vám opět přinášíme řadu 
zajímavých a důležitých informací z dění v 
naší obci.
Zpravodaj každoročně rozšiřuje svůj obsah – 
nejen díky narůstajícímu počtu činností, které 
obec zajišťuje, ale také díky naší snaze 
p ř e d á v a t V á m c o n e j a k t u á l n ě j š í a 
nejpřehlednější informace.
Významnou část obsahu tradičně tvoří zprávy z oblasti kultury, 
školství, sportu a společenského života. Kulturní dění na 
Kovářovsku je pestré a bohaté – kromě obecních aktivit se na něm 
podílejí i místní spolky a aktivní obyvatelé z našich místních částí, 
například z Lašovic, Zahořan, Předbořic a dalších.
Velmi si vážíme všech Vašich příspěvků, podnětů i odborných 
článků, které do zpravodaje zasíláte. Děkujeme všem, kteří se 
aktivně zapojujete a přispíváte ke kvalitě obsahu i k životu v naší 
obci.
Přeji Vám všem krásné jarní dny plné pohody a radostné prožití 
velikonočních svátků.

Vaše starostka Gabriela Zítková
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Informace z obce

Zastupitelstvo obce Kovářov 
(ZO) 

Jednání zastupitelstva obce
Dne 3.  března 2025  se  konalo 16.  jednání 

zastupitelstva obce. Na programu bylo celkem 19 bodů, 
z  nichž 11  bylo určeno k  projednání a  následnému 
schválení. Jednání bylo zahájeno v 17:12 a  zúčastnilo 
se  jej 13 zastupitelů. Omluvenou absenci z  důvodu 
nemoci měli pan Miloslav Hubička a Bc. Martin Vlna.

Zápis z  jednání pro veřejnost je k dispozici v listinné 
podobě od 18.  března na  obecním úřadě v  Kovářově 
a na webových stránkách obce.

 
Termínovaný vklad volných prostředků
V  bodě č. 8 zastupitelstvo projednávalo možnost 

uložení volných finančních prostředků na  termínovaný 
vklad s dobou trvání tří měsíců. Na běžném účtu obce 
se  nacházejí nevyužité finanční prostředky, které lze 
dočasně uložit na termínovaný vklad, a tím je zhodnotit.

Zastupitelé vybírali ze  tří navrhovaných variant. 
Finanční výbor, který měl možnost jednotlivé nabídky 
posoudit, doporučil převést částku 3 000 000 Kč z účtu 
ČNB na  tříměsíční termínovaný vklad u  České 
spořitelny s  úrokovou sazbou 2,5  % a  možností 
prodloužení doby uložení.

 
Úprava směrnice pro zadávání veřejných 

zakázek malého rozsahu
Jedním z  bodů jednání zastupitelstva byl návrh 

na  úpravu směrnice pro zadávání veřejných zakázek 
malého rozsahu (dále jen VZMR). Tento bod předložil 
Ing. Vladimír Sedakov, který vyzval zastupitele 
k  úpravě pravidel týkajících se  finančních limitů pro 
veřejné zakázky.

Navrhovaná změna spočívá ve  snížení limitu pro 
stavební práce ze  současných 400  000 Kč bez DPH na 
100 000 Kč a pro zakázky na dodávky a  služby rovněž 
na 100 000 Kč bez DPH. Dále bylo navrženo, aby veškeré 
VZMR podléhaly schválení zastupitelstvem obce.

Ing. Vl. Sedakov vnímá navrhované snížení jako krok 
k  větší transparentnosti a  rovným příležitostem. Podle 
něj by navíc bylo možné díky výběrovým řízením ušetřit 
10–15 % z plánovaných finančních nákladů.

Většina zastupitelů měla na  tuto otázku odlišný 
názor. Navrhovaný postup by byl neefektivní 
a znamenal by pro obec vyšší administrativní i finanční 
zátěž. Zakázek malého rozsahu je v Kovářově mnoho – 
opravy komunální techniky, údržba místních 
komunikací nebo bytových jednotek často přesahují 
částku 100 000 Kč. Pokud by bylo nutné každou takovou 
zakázku schvalovat na zasedání zastupitelstva, bylo by 
nezbytné svolávat jednání každých 14 dní.

Svolání zastupitelstva však vyžaduje složitý 
administrativní proces: přípravu podkladů, odůvodnění 
návrhů, rozeslání materiálů zastupitelům, vyvěšení 
programu na úřední desce, zajištění technického zázemí, 
přítomnost zaměstnanců obce (ekonomické oddělení, 
zapisovatel apod.), ověření a  zveřejnění zápisu a  další 
organizační kroky. To by znamenalo nejen zvýšenou 
administrativní zátěž, ale i  větší nároky na  čas 
zastupitelů, z  nichž někteří se  již nyní nezúčastňují 
neveřejných jednání, mají problém sejít se  s  výbory 
jednou za čtvrt roku a odmítají být ověřovateli zápisu.

Běžné zakázky, jako je například oprava komínu 
nebo servis techniky, by tak nebylo možné realizovat 
okamžitě na  základě prověření trhu, ale bylo by nutné 
čekat na  schválení zastupitelstvem. To by mohlo vést 
ke  zbytečnému prodlužování a  také ke  zvyšování 
nákladů, neboť jak se  říká: „Čas jsou peníze.“ 
V  některých případech je nutné jednat okamžitě, aby 
se  zabránilo dalším finančním ztrátám spojeným 
s provizorním řešením.

Je paradoxní, že zatímco limity pro zakázky malého 
rozsahu byly v  Zákoně o  zadávání veřejných zakázek 
(dále jen ZZVZ) platným od 1.  1. 2025 navýšeny, 
v  Kovářově by se  schválením tohoto návrhu šlo 
opačným směrem – tedy k umělému snižování limitu na 
100 000 Kč a tím i k vyšším výdajům. 

Většina zastupitelů tento návrh nepodpořila 
a  souhlasila se  zrušením stávající směrnice. Zadávání 
veřejných zakázek malého rozsahu se  tak bude řídit 
zákonem ZZVZ (nový platný ZZVZ nabyde účinnosti 
03.04.2025), dokud nebude připravena přepracovaná 
směrnice odpovídající aktuální legislativě. 

Snížení počtu zastupitelů – ano, či ne?
Body č. 10 a 11 jsou úzce provázány s  předchozím 

bodem. Návrhy předložil zastupitel Ing. Vladimír 
Sedakov a  jejich cílem bylo projednat možnost snížení 
počtu členů zastupitelstva pro volební období 2026–2030 
z 15 na 11 členů.

Jako hlavní argument uváděl, že menší počet 
zastupitelů by zajistil lepší informovanost, která podle 
něj současným zastupitelům chybí, a v případě absence 
rady obce by více kompetencí v  rozhodování přešlo 
na  zastupitele. Zároveň by dle navrhovatele mělo 
snížení členů zastupitelstva přinést také finanční 
úsporu. Nicméně se  opomnělo, že pokud obec nemá 
radu, většina jejích pravomocí přechází na  starostu, 
jak  stanoví zákon o  obcích. V  současné době 
informovanost o  dění v  obci k  zastupitelům proudí 
několika směry:

a) Obecní zpravodaj
Jeho prostřednictvím mají občané – a tím i zastupitelé 

– k dispozici pravidelné informace o dění v obci. Většina 
zastupitelů se  aktivně podílí na  tvorbě obsahu 
a poskytuje zprávy o  různých událostech a projektech. 
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Plánovací smlouva pro výstavbu 
v Zahořanech (bod. č. 12)

Na dvou posledních zasedáních zastupitelstva byla 
k  projednání zařazena plánovací smlouva týkající 
se plánované výstavby rodinných domů v Zahořanech. 
Plánovací smlouva se v těchto případech uzavírá s obcí, 
která přebírá do majetku infrastrukturu od soukromého 
investora výstavby. Cílem je předejít budoucím sporům 
a jasně stanovit závazky obou stran.

V  tomto případě by obec po  dokončení projektu 
převzala do  svého vlastnictví nově vybudovanou 
přístupovou komunikaci s  chodníky a  inženýrské sítě. 
Tento majetek by pak dlouhodobě spravovala, včetně 
veřejného osvětlení, zimní údržby, odvozu odpadu 
a dalších souvisejících služeb.

Na prosincovém zasedání zastupitelstva však nebyl 
návrh plánovací smlouvy předložen s  dostatečným 
časovým předstihem zastupitelům k prostudování (pět 
dní před jednáním ZO). Na  březnovém zasedání měli 
zastupitelé k dispozici více materiálů: návrh plánovací 
smlouvy, situační plán, právní rozbor. Na  základě 
právního rozboru vypracovaného pro obec, pověřilo 
zastupitelstvo starostku, aby byl s právním zástupcem 
vytvořen výsledný návrh smlouvy, který bude 
předmětem projednávání a schválení na dalším konání 
zastupitelstva. 

Rozdělení rezervy na rozvoj a údržbu 
místních osad a obcí

V bodě č. 13 jednání zastupitelstva bylo projednáno 
rozdělení rezervy Výboru pro rozvoj a údržbu místních 
osad a  obcí, jehož předsedou je zastupitel Tomáš 
Mošnička. Výbor má celkem 11 členů, kteří zastupují 
jednotlivé části obce.

Na rok 2025  byla zastupiteli schválena rezerva 
ve  výši 500  000  Kč. Tyto prostředky jsou určeny 
na  opravy a  údržbu v  různých částech Kovářovska. 
Konkrétní využití navrhují sami občané, kteří 
se zároveň podílejí na realizaci prací formou brigád.
Zastupitelé schválili následující žádosti:
🔹  Vladyčín – 32 000 Kč na:
•  vybudování schodiště do půdních prostor,
•  opravu vstupních prostor klubovny a toalet.
🔹  Radvánov – 15 000 Kč na:
• nátěry zábradlí u  nádrže, vrat hasičárny a  plotu 

kapličky.
🔹  Zahořany – 25 000 Kč na:
• spárování kamenného zdiva pod terasou,
•  opravu části omítky kulturního domu.
🔹  Lašovice – 30 000 Kč na:
• zpevnění svahu u  klubovny včetně instalace 

ochranného zábradlí.
🔹  Předbořice – 45 000 Kč na:

Komunální politice je věnována významná část 
zpravodaje, v  níž se  každé čtvrtletí publikuje souhrn 
aktuálních záležitostí.

b) Zasedání zastupitelstva a zápisy
Každé jednání zastupitelstva obsahuje bod 

věnovaný informacím z  obce, a  to ze  všech oblastí. 
Tento bod bývá velmi obsáhlý a  starostka společně 
s  místostarostkou předávají zastupitelům i  veřejnosti 
maximum informací, které zastupitelstvo následně 
v usnesení bere na vědomí.

c) Neveřejná i veřejná jednání
Všichni zastupitelé jsou zváni na neveřejná pracovní 

jednání i  veřejné diskuse s  občany. V  roce 
2024  se  uskutečnila řada těchto setkání, například 
k  tématům Opatření obecné povahy, Územního plánu, 
činnosti společnosti Služby obce s.r.o. nebo rozpočtu 
obce. Veřejná projednání se  týkala revitalizace zeleně, 
studie kulturního domu či provozu vodovodu 
v  Kovářově, Radvánově a  Zlučíně. Bohužel, právě ti, 
k t e ř í u p o z o rňu j í n a  ú d a j ně n e d o s t a t ečn o u 
informovanost, se těchto jednání často neúčastní.

d) Zápisy z jednání rady obce
Zastupitelé mají pravidelně k  dispozici zápisy 

z  jednání rady obce, která zasedá každých 14 dní. 
Pokud by však došlo ke snížení počtu zastupitelů na 11, 
rada obce by zanikla, kompetence by ve většině 
případech přešly na starostu a zápisy by se přestaly 
vypracovávat. 

Návrh na  snížení počtu zastupitelů nakonec nebyl 
zastupitelstvem schválen. Následně se projednával bod 
č. 11, v  němž zastupitel Ing. V. Sedakov navrhl 
uspořádání obecního referenda, ve  kterém by občané 
sami rozhodli o  případné změně počtu zastupitelů. 
V diskusi však zaznělo, že referendum by se mělo týkat 
závažných otázek, které ovlivní z  velké části život 
občanů.

Navrhovatel o  snížení počtu zastupitelů usiluje již 
několik let. Pokud by skutečně chtěl referendum 
uskutečnit, mohl by postupovat podle Zákona 
č. 22/2004 Sb. a sám zajistit jeho vyhlášení. To by však 
vyžadovalo značné úsilí a  aktivní zapojení, ve kterém 
by musel:

a) Sestavit přípravný výbor složený ze  tří 
oprávněných osob.

b) Vypracovat návrh referenda, delegovat členy 
do komisí (každá o čtyřech členech).

c) Dodat veškeré podklady (§10 zákona) – 
odůvodnění, odhad nákladů, návrh jejich úhrady atd.

d) Shromáždit podpisovou listinu s  podporou 
minimálně 30 % oprávněných voličů v obci.

e) Předložit návrh k  ověření na  úřad v  Kovářově, 
který jej následně postoupí k projednání zastupitelstvu.

Pokud by splnil všechny tyto požadavky, 
referendum by se  mu s  velkou pravděpodobností 
podařilo uskutečnit.

Informace z obce
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•   opravu hrází požárních nádrží (20 000 Kč),
•   revitalizaci prostranství kolem kapličky v Jalovčí 

(15 000 Kč),
•  výměnu dveří u  místní hospody U  Kaštanu 

(10 000 Kč).
Výbor může podávat další žádosti o  rozdělení 

rezervy na červnovém zasedání zastupitelstva.

Úvěr v rámci programu Investiční úvěry 
lesnictví

Dotace na  úvěr, kterou se  nám podařilo získat 
na  pořízení nového stroje pro technické služby, byla 
projednána na  jednání zastupitelstva v  bodě č. 14. 
Podrobnosti o  tomto úvěru a  jeho využití naleznete 
v samostatném článku. 

Prodej obecních pozemků – kdy a za jakých 
podmínek?

V  bodech č. 15 a 16  se  zastupitelstvo zabývalo 
prodejem částí pozemků ve Vesci a  Radvánově. Obec 
Kovářov k  prodeji svých pozemků přistupuje pouze 
ve  výjimečných případech, především pokud jde 
o narovnání vlastnických vztahů. Typickým příkladem 
je situace, kdy se zjistí, že obecní pozemek je historicky 
oplocen vlastníkem sousední nemovitosti. V  takových 
případech se zpravidla jedná o malé výměry, které obec 
odprodává, aby došlo k nápravě.

Dalším důvodem prodeje může být situace, kdy je 
součástí dohody i  nabídka jiného pozemku k  odkupu 
nebo možnost směny pozemků – tak, jak tomu bylo 
v případě bodu č. 16.

Informace o vedení výborů
V bodě č. 17 dostali slovo předsedové výborů, kteří 

zhodnotili svou dosavadní činnost a představili plány 

na  nadcházející čtvrtletí. Někteří z  nich zároveň 
předložili návrhy na finanční odměny pro členy výborů, 
kteří nejsou zastupiteli. Výše této odměny je spíše 
symbolická a nepřesahuje částku 2 000 Kč.

Diskuze a závěr zasedání zastupitelstva
V  závěrečné části zasedání byl prostor pro diskuzi. 

Nejprve byli starostkou vyzváni ke  slovu zastupitelé, 
kteří vznesli připomínky k zápisům z jednání rady obce 
a  žádali doplňující informace k  některým bodům. 
Následně dostali možnost vyjádřit se  i přítomní hosté, 
žádný z nich však této příležitosti nevyužil.

Starostka na  závěr vyzvala k  zasílání příspěvků 
do  připravovaného vydání obecního zpravodaje a  ve 
21:13 zasedání oficiálně ukončila. Další jednání 
zastupitelstva je předběžně plánováno na měsíc duben.

Gabriela Zítková
 

Rada obce Kovářov 
Rada obce se  v  prvním čtvrtletí roku 2025  sešla 

celkem šestkrát – poprvé 14.  ledna a  naposledy 
26. března.

Na jednotlivých jednáních byly projednávány mimo 
jiné žádosti o  pronájem obecních prostor, žádosti 
a  výpovědi z  obecních bytů, podněty od  občanů 
i  kontrolního výboru, a  rovněž provozní záležitosti 
týkající se chodu obce.

Z významnějších bodů programu vybíráme:
• Schválení podání žádosti o  dotaci pro sbory 

dobrovolných hasičů z rozpočtu Jihočeského kraje.
• Projednání smluv na  odvoz a  likvidaci odpadu 

na rok 2025 pro právnické osoby a podnikající fyzické 
osoby zapojené do  obecního systému odpadového 
hospodářství. Cena za tyto služby byla pro letošní rok 
navýšena o 7 %.

•  Rada se  zabývala žádostí o  přestěhování 
k n i h o v n y v  K u l t u r n í m d o m ě Z a h o ř a n y 
na  dostupnější místo pro seniory. Šetřením byli 
pověřeni radní pan Miroslav Hubička a  starostka 
Gabriela Zítková. Vhodné prostory se zatím bohužel 
nepodařilo nalézt.

• Bylo schváleno vyvěšení vlajky Tibetu dne 
10.03. 2025 na budově obecního úřadu v Kovářově.

•  Rada projednala i  poskytnutí finančních darů 
těm, kteří se  bez nároku na  odměnu podíleli 
na  aktivitách obce, například zpracování kalendáře 
nebo taneční vystoupení na obecním plese v  celkové 
hodnotě 8 500 Kč.

• Finanční podpora byla poskytnuta i  spolkům 
pořádajícím kulturní a  společenské akce (např. SDH 
Kovářov na  hasičskou soutěž) ve  výši 15  000  Kč. 
A  neziskovým organizacím, které pomáhají lidem 
v  obtížných životních situacích – často i  našim 
občanům: APLA Jižní Čechy, z. ú., Zdravotního 

Nakladač Multione

Informace z obce
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klauna, o. p. s., SeneCura SeniorCentrum Písek a.  s., 
či Linku bezpečí, z. s. Celková výše těchto darů činí 
18 500 Kč.

• Obec poskytla také tradiční dar nově narozeným 
dětem, kterým byla dne 25.  3. 2025 uspořádána 
slavnostní akce Vítání občánků. Každé miminko 
obdrželo od  obce částku 3  000  Kč a  společně s 
finančním darem 3 000 Kč od Jihočeského kraje.

• Rada obce projednala žádost Místní akční 
skupiny Střední Povltaví o  poskytnutí finančního 
příspěvku ve  výši 30  000 až 50  000 Kč. Rozhodnutí 
však bylo odloženo na dubnové jednání rady obce.

• Na  jednání rady obce byla představena vize 
mapového portálu zaměřeného na  zajímavá 
a  významná místa Kovářovska. Tento projekt 
připravuje členka výboru pro kulturu, sport 
a cestovní ruch Barbora Riazanová. Cílem je vytvořit 
interaktivní mapu, která nabídne ucelené a přehledné 
informace o obci a přispěje k rozvoji cestovního ruchu 
v regionu.

• Rada obce schválila záměr prodeje služebního 
v o z u F o r d F i e s t a . P o  z v e ře j něn í z á mě r u 
(předpokládaný termín: duben–květen) mohou 
zájemci zasílat své cenové nabídky v zalepené obálce 

na adresu: Obecní úřad Kovářov, Kovářov 63, 398 55. 
Minimální nabídková cena činí 80  000  Kč. Vozidlo 
bude prodáno zájemci s nejvyšší nabídkou.

• R a d a s e  s e z n á m i l a s  vý r o čn í z p r á v o u 
o hospodaření Mateřské a Základní školy Kovářov 
a  schválila převod dosaženého hospodářského 
výsledku.

• Rada obce schválila návrh na vyřazení drobného 
hmotného majetku obce.

Gabriela Zítková 
 

Studie KD Kovářov 
Paní architekta Ing. arch. Klára Šťastná dokončila 

a  odevzdala architektonickou studii na  Kulturní dům 
v  Kovářově. Zahajovací prací bylo vypracování 
pasportu stávajícího stavu budovy KD a  dále návrh 
základních vizí. Paní architekta v  průběhu návrhu 
uvažovala o  dvou základních variantách venkovního 
vzhledu, které byly prezentovány na  veřejném 
zasedání. Zjednodušeně řečeno se  jednalo variantu 
plochých a sedlových střech. Na veřejném jednání bylo 
zřejmé, že s vytvořily dva tábory zastánců jednotlivých 
variant. Vytvořili jsme si proto jednoduchou SWOT 
analýzu, abychom se  dokázali rozhodnout, kterou 
variantu nechat zpracovat do finální podoby. Klíčovými 
faktory byly finanční stránka, možnost etapizace 

realizace a výhled na barokní faru. S paní architektkou 
jsme naše představy projednali a  vzájemně jsme 
se dohodli na dokončení varianty s plochými střechami. 
Vnitřní dispozice byla námi i veřejností vnímána dobře 
již na veřejném jednání.

Finální návrh studie KD předčil naše očekávání 
a společně s farou vzniklo elegantní propojení historické 
a moderní architektury. Vzhledem ke složitosti budovy 
a  postupným úpravám a  přístavbám se  jednalo 
o  opravdu náročnou práci. Součástí architektonické 
studie je video-vizualizace, kterou brzy představíme 
na webových stránkách obce. Tímto bychom chtěli moc 
poděkovat paní Ing. arch. Kláře Šťastné za krásný návrh 
a příjemnou a profesionální spolupráci.

Gabriela Zítková a Petr Janeček                                                                                            
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Dotační tituly  
V současné době nejsou dotační výzvy vyhlašovány 

v  takové míře ani s  takovou podporou, jak jsme byli 
zvyklí v  minulosti. Jak stát, tak Evropská unie 
upřednostňují jiné priority, a  bohužel se  dá očekávat, 
že i v budoucnu budou dotační programy skromnější.

Musíme si postupně zvyknout na  to, že finanční 
podpora zvenčí bude výrazně nižší a  větší investice 
bude muset obec hradit převážně ze  svého rozpočtu. 
Zatímco dříve byly časté dotace pokrývající 80 až 100 % 
nákladů, nyní je běžnější podpora ve  výši 30  %, 
případně dotace sloužící pouze k  částečnému krytí 
nákladů či ke zvýhodnění úvěrů.

Přesto se obec Kovářov aktivně věnuje vyhledávání 
dotačních výzev, které by mohly být využity pro rozvoj 
obce. Od přelomu let 2024 a 2025 jsme podali celkem 
19  žádostí o  dotace v  celkovém objemu přibližně 
14  459  328 Kč. V případě podpoření žádostí v plném 
rozsahu by z uvedené částky mělo být podpořeno 
přibližně 7 499 493 Kč.

Pokud některé z  těchto žádostí nebudou schváleny, 
obec nebude moci všechny plánované projekty 
realizovat, neboť na  ně nemá v  rozpočtu vyčleněny 
dostatečné prostředky.

Na sklonku roku zveřejnil 
dotační výzvy Jihočeský kraj, 
který se  těmito výzvami snaží 
podpořit rozvoj obcí ve  svém 
kraji. Obec Kovářov se  zapojila 
c e l k e m d o 1 0 v ý z e v . 
Na  Jihočeský kraj byly podány žádosti v  hodnotě 
4  894  435  Kč s  DPH, na  které může kraj přispět 
v  případě uznání všech nákladů nejvyšší částkou 
2 997 644 Kč s DPH.

Modernizace obecní knihovny
V  rámci výzvy Rozvoj vzdělávání a  podpora 

aktivního trávení volného času, podpora práce s dětmi 
a  mládeží, pravidelná zájmová činnost a  zájmové 
vzdělávání jsme podali žádost o  finanční podporu 
na modernizaci naší obecní knihovny v Kovářově.

Knihovna pravidelně pořádá workshopy pro děti 
z  místní mateřské školy i  školní družiny. Abychom 
mohli i nadále nabízet atraktivní a současné vzdělávací 
programy, je třeba přizpůsobit i  její zázemí dnešním 
požadavkům.

Cílem plánované modernizace je nejen zvýšit kvalitu 
připravovaných aktivit, ale také motivovat mladší 
generaci k návštěvě knihovny a k aktivnímu využívání 
jejích služeb.

V rámci žádosti jsme požádali o speciální Albi tužky, 
tablety a  částečnou obnovu nábytku – především stolů 
a  židlí. Celkové náklady projektu činí 150  124  Kč, 
přičemž kraj by v  případě schválení žádosti přispěl 
částkou až 75 000 Kč.

Obnova kapličky ve Struhách
V  rámci výzvy „Využití přírodního a  kulturního 

dědictví kraje k  rozvoji cestovního ruchu – Kulturní 
dědictví, obnova drobné sakrální architektury“ jsme 
podali žádost o dotaci na opravu kapličky ve Struhách. 
Tato kaplička, která je ve vlastnictví obce, byla v úvodu 
letošního roku odborně zdokumentována panem 
Pavlem Bendou, který zpracoval potřebnou 
projektovou dokumentaci k její obnově.

Celkové náklady na opravu kapličky jsou vyčísleny 
na 157 814,37 Kč. V případě schválení žádosti by mohl 
Jihočeský kraj přispět částkou 78 900 Kč.

Rozvoj dopravní a technické 
infrastruktury – podpora oprav místních 

komunikací
Obec Kovářov se každoročně zapojuje do dotačních 

výzev zaměřených na  opravy a  rekonstrukce místních 
komunikací. Jako jedna z největších obcí v  Jihočeském 
kraji spravujeme rozsáhlou síť místních komunikací, 
což s  sebou přináší i  nemalé nároky na  jejich údržbu 
a obnovu.

Díky pravidelnému podávání žádostí se  nám již 
podařilo opravit řadu komunikací, avšak řada dalších 
stále čeká na  rekonstrukci. Pro letošní rok jsme 
se  rozhodli zaměřit na  opravu místní komunikace 
ve Vesci, v lokalitě zvané Na Kazi.

Informace z obce
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Projektovou dokumentaci i  rozpočet zpracoval 
Ing.  R. Pešta. Celkové náklady byly vyčísleny na 
1  504  624  Kč. V  případě úspěchu žádosti podpoří 
Jihočeský kraj tento záměr dotací ve výši 700 000 Kč.

Pokud by dotace nakonec nebyla schválena, oprava 
komunikace i tak proběhne, neboť na  ni máme 
v  obecním rozpočtu vyčleněny potřebné finanční 
prostředky.

Výsadba klimatické zeleně ve Vladyčíně
Obec Kovářov se  zapojila do  dotační výzvy 

zaměřené na  environmentální udržitelnost, ochranu 
životního prostředí, rozvoj venkova a krajiny a výsadbu 
klimatické zeleně. Projekt byl připraven ve  spolupráci 
s  výborem pro životní prostředí a  s využitím 
výsadbového plánu, který vypracovala paní 
A. Kotrbová.

V případě schválení žádosti o dotaci, která pokrývá 
100 % nákladů, bude ve Vladyčíně vysazena smíšená 
alej v celkové hodnotě 90 218 Kč.

Obnova turistického značení na Kovářovsku
V  rámci programu „Využití potenciálu přírodního, 

kulturního a  historického dědictví pro rozvoj 
cestovního ruchu“ požádala obec Kovářov, za podpory 
Výboru pro kulturu, sport a  cestovní ruch, o  dotaci 
na obnovu informačního značení. Jedná se o  turistické 
tabule rozmístěné po  stezkách v  celém katastru 
Kovářovska, které slouží nejen návštěvníkům, 
ale i místním obyvatelům.

Celková částka potřebná na  obnovu značení činí 
200  000  Kč. Pokud bude žádost o  dotaci schválena, 
Jihočeský kraj by přispěl částkou 100 000 Kč.

V případě, že dotace nebude přidělena, plánuje obec 
přistoupit k  postupné obnově cedulí z  vlastního 
rozpočtu.

Neinvestiční dotace pro jednotky sborů 
dobrovolných hasičů obcí Jihočeského kraje

V  rámci dotačního programu Environmentální 
udržitelnost a ochrana životního prostředí zaměřeného 
na  podporu jednotek sborů dobrovolných hasičů byly 
z  naší obce podány celkem tři žádosti o  neinvestiční 
dotaci. Do výzvy se zapojily jednotky požární ochrany 
(dále jen JPO) kategorie JPO V a JPO III.
Opatření č. 2 – Pořízení požární techniky a  věcných 
prostředků pro jednotky JPO V

 Tato žádost směřovala především k  obnově 
a  doplnění zásahového vybavení, jako jsou např. 
řetězová pila, přilby, zásahové rukavice, obuv, výsuvný 
žebřík, svítilny, ponorné čerpadlo, vysavač na  likvidaci 
nebezpečného hmyzu, zásahové hadice a další nezbytné 
vybavení.

•  První žádost na  podporu jednotky JPO V  byla 
ve  výši 200  335  Kč. Z  této částky jsme požádali 
Jihočeský kraj o příspěvek ve výši 140 000 Kč.

•  Druhá žádost se  rovněž týkala jednotky JPO V, 
a  to ve  výši 127  291  Kč, přičemž výše požadované 
dotace činí 89 000 Kč.

Třetí žádost byla podána za jednotku JPO III. V této 
žádosti byly zahrnuty například zásahové oděvy 
a  obuv, řetězová pila, tablet Gina, transportní nosítka 
a  také opravy požárních vozidel. Celková výše žádosti 
činí 257  563,60  Kč a  požadovaný příspěvek z  kraje je 
180 000 Kč.

Podpora vodohospodářských projektů
V  rámci dotačního programu „Podpora výstavby 

a  obnovy vodohospodářské infrastruktury č. 2 – 
Vodovody, související objekty a  úpravny vody“ jsme 
podali dvě žádosti o finanční podporu.

První žádost nese název „Kovářov – obnova 
vodovodu v místní komunikaci“ a týká se rekonstrukce 
zastaralého vodovodního řadu v ul. tzv. Džínovka. 
Celkové náklady na  obnovený vodovod č iní 
1 970 951,94 Kč, z  toho uznatelné náklady, o které bylo 
požádáno, jsou 1  628  885,90  Kč, přičemž požadovaná 
dotace činí 1 140 220 Kč.

Druhá žádost se zaměřuje na zlepšení kvality pitné 
vody. Projekt s názvem „Kovářov – pořízení filtru pro 
odstranění pesticidů z  pitné vody“ má rozpočet 
698  873, 01  Kč. Uznatelné náklady činí 577  581  Kč, 
přičemž žádáme o  podporu z  rozpočtu Jihočeského 
kraje ve výši 404 306 Kč.

Projekty mají za  cíl zajistit lepší kvalitu pitné vody 
a zajistit obnovu vodovodní sítě v obci.

Kalvárie v Kovářově
Ministerstvo kultury vyhlásilo 

vý z v u v  r á m c i p r o g r a m u 
Podpora obnovy kulturních 
památek prostřednictvím obcí 
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s rozšířenou působností.
Na základě konzultace s  Ing. L. Džermanskou 

ze  Státní památkové péče (ORP Milevsko) jsme 
se rozhodli podat žádost o podporu na opravu kulturní 
památky Kalvárie v Kovářově.

Tuto památku tvoří kamenný kříž s korpusem Krista 
a dvě barokní sochy – Panny Marie Bolestné a sv. Jana 
Evangelisty – které jsou umístěny na  tarasu 
a  ohraničeny kamennou balustrádou. Sochy jsou 
datovány do  roku 1730, ostatní části jsou mladšího 
původu. Celé sousoší je bohužel ve  velmi špatném 
technickém stavu.

Restaurátorský záměr včetně rozpočtu zpracoval 
MgA. Pavel Charypar, který by zároveň realizoval 
i  samotné restaurátorské práce. Celkové náklady 
na  obnovu s  neuznatelnými náklady činí 448  305  Kč. 
Ministerstvo kultury bylo požádáno o  dotaci ve  výši 
370  500 Kč. Z  této částky může podpořit až 80 %, což 
představuje podporu ve výši 296 400 Kč.

V  případě, že dotace nebude přidělena, plánujeme 
alespoň provést nezbytné záchranné práce, aby 
se zabránilo dalšímu poškození památky.

Žádost o dotaci na pořízení nové techniky pro 
technické služby

Na konci března podala 
o b e c ž á d o s t o  d o t a c i 
na pořízení nového traktoru 

v  rámci dotační výzvy Ministerstva pro místní rozvoj, 
zaměřené na  podporu komunální techniky. Dotace 
pokrývá 30  % uznatelných nákladů , a  to až 
do maximální výše 2 000 000 Kč.

Požadovaná výše dotace odpovídá ceně traktoru bez 
DPH, která byla stanovena na  základě aktuálního 
průzkumu trhu na  přibližně 1  980 000  Kč. Proces 
schvalování žádosti bude probíhat v  průběhu 
následujícího půl roku. V případě úspěchu bude nutné 
vyhlásit výběrové řízení malého rozsahu.

Samotný nákup traktoru by mohl proběhnout 
na přelomu let 2025 a 2026. Nový traktor bude sloužit 
především k  vývozu odpadních vod, sečení svahů 
pomocí cepového mulčovače a zimní údržbě – zejména 
k  odklízení sněhu. V  souvislosti s  pořízením nové 
techniky by bylo možné starší traktory, které jsou 
v  současnosti využívány pro tyto účely, nabídnout 
k prodeji.

Stavební úpravy stávajícího objektu 
na pozemku parc. č.: st 48, k.ú. Předbořice 

u Zahořan
Na konci března byla podána žádost o  dotaci 

vyhlášenou Ministerstvem pro místní rozvoj v  rámci 
programu Podpora obnovy a rozvoje venkova, Aktivita 
2 – rekonstrukce, přístavba a výstavba veřejných budov.

Do této výzvy byla zařazena žádost o  finanční 
podporu na  opravu stodoly v  Předbořicích, která by 
sloužila pro potřeby Sboru dobrovolných hasičů. 
Rozpočet na  realizaci této akce byl stanoven na  částku 
4 608  738 Kč, přičemž podpora z dotačního programu 
by činila 30 %, tedy přibližně  1 162 556 Kč.  

V  případě, že dotace nebude poskytnuta, má obec 
na  tuto investici v  letošním roce schválené prostředky 
ve výši 2 500 000 Kč. Zbývající část financí by pak byla 
uvolněna a použita v roce 2026.

Tůňky a mokřady na Kovářovsku
Obec Kovářov se  prostřednictvím výzev Agentury 

ochrany přírody a krajiny ČR (dále jen AOPK) přihlásila 
o  podporu na  dva projekty: Návrh mokřadu 
v  Kovářově – lokalita Žebráček a  Návrh tůní 
v Kovářově – lokalita Pelechy.

Oba projekty navazují na  studii Adaptace krajiny 
na  klimatickou změnu a celoplošná zádrž vody 
na  katastrálním území obce Kovářov, která byla 
podpořena rovněž AOPK a zpracována v roce 2024 jako 
Komplexní vodohospodářská studie.

Projekt návrhu mokřadu se týká pozemků p.č. 621/4 
a 621/5 v K.Ú. Kovářov ve  směru na Smíšku, kde je 
plánováno umístění mrtvého dřeva do  míst, která 
budou usměrňovat proudění vody. Realizace je 
vyčíslena na 234 988 Kč. V  případě návrhu tůní 
v  Pelechách na  p.č. 1418 a 1419 v  k. ú. Zahořany, 
se  jedná o  vybudování dvou neprůtočných tůní 
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se  zemními valy na  ploše původního bloku trvalého 
půdního porostu. Realizace je vyčíslena na 125 974 Kč.

V  obou případech jsou vytvořené projektové 
dokumentace, podle kterých se  bude následně 
realizovat. V  případě úspěšného vyhodnocení našich 
žádostí se jedná o 100% dotace.

Zpracovatelé Komplexní vodohospodářské studie 
a návrhů na mokřady a  tůně plánují uspořádat veřejné 
setkání s občany Kovářovska, na kterém představí svůj 
projekt. Termín setkání bude upřesněn.

Podpořené žádosti o 
dotaci 

Na začátku roku 2025 začaly přicházet výsledky 
vyhodnocení dotačních výzev, do nichž se obec zapojila 
v  průběhu roku 2024. Mnohé z  žádostí byly úspěšné. 
K závěru března lze konstatovat, že obec má schválené 
projekty v  celkové hodnotě přibližně 23 305 695 Kč, 
přičemž z  dotačních zdrojů by mohla získat až 
12 294 154 Kč tedy cca 52%.

Některé z  těchto projektů již byly schváleny 
zastupitelstvem obce, další budou teprve předloženy 
k  projednání. Ukáže se, zda zastupitelstvo podpoří 
snahu vedení obce aktivně vyhledávat a  využívat 
finanční prostředky k  realizaci plánovaných 
investičních záměrů.

Nakladač pro technické služby
Na začátku roku byla úspěšně podpořena žádost 

o  dotaci na  poskytnutí úvěru a  podpory ve  formě 
snížení jistiny úvěru v rámci programu Investiční úvěry 
Lesnictví, který administruje Podpůrný a  garanční 
rolnický a  lesnický fond, a.s. (dále jen PGRLF). Obec 
v rámci tohoto programu žádala o financování nákupu 
techniky pro technické služby – konkrétně univerzální 
nakladač.

Dotace je poskytována ve  výši 50 % z  výše úvěru, 
maximálně však do částky 1 500 000 Kč. Před podáním 
žádosti bylo vyhlášeno výběrové řízení, ve kterém byli 
osloveni tři dodavatelé techniky. Nejvýhodnější 
n a b í d k u p ř e d l o ž i l a fi r m a s  n a k l a d a č e m 
Multione 1.6K v celkové hodnotě 1 841 000 Kč bez DPH, 
včetně požadovaného příslušenství. Výše snížení jistiny 
úvěru činí 755  160  Kč. Zbývající část bude splácena 
po dobu dvou let.

Vybraný nakladač bude primárně využíván 
pracovníky technických služeb zejména při práci v lese 
a  při úkonech spojených se  zpracováním dřevin – 
činnostech, které zaměstnanci vykonávají téměř 
celoročně.

Nová technika však najde uplatnění i  při 
komunálních činnostech. Například lopatu o  šířce 
220  cm bude možné využít při úpravě kompostu 
a  přepravě zeminy, manipulaci při úpravách 

na  sběrném dvoře nebo při zásobování štěpkou 
v  mateřské škole. Multifunkční lopata umožní 
srovnávání nerovností terénu nejen v lesních porostech. 
Kleště na  dřevo usnadní manipulaci s  těžkým 
materiálem. Třídicí lopata pak bude sloužit k prosévání 
kompostu, což bude přínosné i  pro občany, kteří si 
budou moci odebírat kvalitní kompost pro vlastní 
potřebu.

Do budoucna se  počítá s  možností rozšíření 
příslušenství k  nakladači – například o  zametač 
se zásobníkem, radlici na sníh.

Nakladač může obsluhovat každý zaměstnanec 
technických služeb s řidičským oprávněním skupiny B. 
V případě práce s přídavným zařízením (např. lžíce) je 
nutné absolvovat základní proškolení, které je však 
výrazně méně nákladné než školení potřebné pro 
obsluhu traktorbagru. Ten má obec sice k dispozici, ale 
jeho použití je omezeno a  přejíždět s  ním mohou 
pracovníci s  oprávněním skupiny T. V  tomto směru 
může nový nakladač částečně nahradit funkci 
traktorbagru, a  rozšířit tak možnosti pracovníků 
technických služeb.

Prodej traktorbagru zatím není plánován. Pokud by 
se však nový nakladač osvědčil a plně jej nahradil, bude 
možné se  v  budoucnu odprodejem traktorbagru 
zabývat.

Gabriela Zítková

Úspěšná žádost o dotaci na „Snížení 
energetické náročnosti budovy - MŠ a DPS 

Kovářov“
V  půlce března jsme obdrželi dobrou zprávu, že 

jsme byli vybráni v  dotačním programu „Snížení 
energetické náročnosti veřejných budov a  zvýšení 
využití obnovitelných zdrojů energie“ ve  výzvě 
č.  8/2024  NPŽP, který je financován Evropskou unií 
v rámci Národního plánu obnovy. Původně jsme žádali 
v  dotaci SFŽP ve 38.  výzvě, kde jsme sice splnili 
podmínky, ale z  důvodu vyčerpané alokace, jsme 
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se  dostali do  zásobníku projektů. Požádali jsme proto 
paralelně do této výzvy č. 8/2024.

Budova školky a  domova s  pečovatelskou službou 
se  tak dočká komplexní modernizace. Nový kotel 
na štěpku, který se instaloval v loňském roce, je rovněž 
uznatelným výdajem této dotace. Návrh úprav budovy 
vycház í z  požadavků do tace a  nás ledného 
energetického výpočtu.
• Kompletní zateplení budovy vč. nové fasády.
• Nová okna vč. venkovních žaluzií a  nové vstupní 

dveře.
•  Kotel na štěpku – již realizováno.
•  Nová otopná soustava vč. topných těles.
•  FVE pro MŠ a FVE pro DPS vč. nové střechy MŠ.
• Větrání s rekuperací a s chlazením pro MŠ vč. jídelny.
• Chlazení bytů DPS.
• Výměna svítidel za LED.    
• Nabíjecí stanice pro elektro-automobily.
• Oprava rozvodů vnitřního vodovodu.

Celý projekt je odborně vyčíslen na  cca 19,8 mil Kč 
vč. DPH, přičemž výměna kotle za cca 2 mil Kč vč. DPH 
je již hotová z roku 2024. Dotace z NPO by měla pokrýt 
necelých 10  mil Kč z  nákladů. V  současné době 
pracujeme na  zadání výběrového řízení, které bude 
v  režimu zjednodušeného podlimitního řízení. 
Doufáme, že se konečná cena bude pohybovat v nižších 
číslech.

Petr Janeček 

Žádost o dotaci na odstranění černé 
skládky v Radvánově

Na konci roku 2024 podala obec žádost o  dotaci 
na  odklizení černé skládky v  katastru místní části 

Radvánov. Tato možnost vzešla z  Výzvy č. 9/2024, 
kterou vyhlásilo Ministerstvo životního prostředí.

K  rozhodnutí podat žádost nás vedly vysoké 
náklady spojené s  odvozem odpadu na  skládku 
ve Smrkovicích u Písku a  s jeho uložením. Na základě 
výpočtů – zahrnujících počet nutných jízd, cenu 
za  uložení odpadu a  zemní práce – bylo zjištěno, 
že  obec by na  odstranění skládky musela vynaložit 
částku kolem 400  000  Kč. Jelikož s  těmito prostředky 
obec ve svém rozpočtu nepočítala a ani počítat nemohla, 

probíhalo by odstraňování skládky bez státní podpory 
v horizontu několika let.

Pro podání žádosti bylo nutné zajistit odborný 
certifikovaný posudek dle zákona č. 541/2020 Sb., 
o  odpadech, dále pak geografický zákres, geodetické 
zaměření skládky a další požadované dokumenty.

Výše dotace byla stanovena na 403 694 Kč. V případě 
jejího schválení bude dotace poskytnuta v  plné výši, 
včetně DPH. 

Gabriela Zítková

 Studie vytápění ZŠ Kovářov – dotace 
Jihočeské kraje

V  únoru 2023 jsem byl na  přednášce Mgr. Jana 
Holečka, Ph.D. z  České geologické služby a vzpomněl 
jsem si na úvahy bývalého starosty pana Jiřího Nováka, 
který hovořil o  využití tepla z  bývalé těžební jámy. 
Těžební jáma má označení č. 59 a nachází se na vrchu 
Lipný na  pozemku ve  vlastnictví Mgr. Anety Gillové. 
Byla vytvořená v 60.  letech během průzkumných prací 
s  cílem těžby uranu. Šachta má profil 10,95  m2 a  je 
vyhloubená do  hloubky 153,6m. Dále pak byly 
vytvořeny průzkumné štoly v  celkové délce cca 2 km. 
Jáma je zatopená a  odhadovaná teplota vody 
v nejnižším místě je 11-12°C.

Tento záměr jsem nejprve konzultoval s  panem 
Holečkem a se státním podnikem DIAMO, který těžební 
jámu má ve  správcovství, a  byl jsem v  úvahách 
podpořen. Na  doporučení pana Holečka jsem oslovil 
re n o m o v a n é h o če s k é h o h y d ro g e o l o g a p a n a 
RNDr.  Svatopluka Šedu, který po  zaslaných datech 
rovněž podpořil tento záměr. Cenová náročnost 
hydrogeologických a projekčních prací je však poměrně 
vysoká, proto jsme hledali potřebnou dotaci. V květnu 
jsem byl v  Českých Budějovicích na  semináři 
„Asistenční vouchery Jihočeského kraje – Energetika“, 
kde jsem záměr prezentoval, bylo mi potvrzeno, že je 
možné o  dotaci žádat. Během letošního únoru jsme 
obdrželi zprávu, že zastupitelstvo kraje odsouhlasilo 
naši žádost na  vypracování studie proveditelnosti 
ve výši 842.000 Kč, z  čehož bude spoluúčast obce 15%. 
Dotační program je vyhlášen v rámci realizace projektu 
Akcelerátor + I v Jihočeském kraji, spolufinancovaného 
Evropskou unií.

Během dubna bychom měli zahájit první fázi studie, 
což j sou hydrogeologické práce vč . měření 
geotermálního potenciálu a  kamerových zkoušek. Pro 
potřeby vytápění ZŠ Kovářov je zapotřebí min 200 kW. 
Pokud by byl potenciál ještě vyšší, je možné uvažovat 
o napojení i soukromých subjektů.
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    Pokud bude zdroj dostatečný, bude následnou fází 
návrh tepelného čerpadla voda-voda a teplovodů, které 
budou vést z  vrchu Lipný do  budovy ZŠ. Tepelné 
čerpadlo by mohlo sloužit i k funkci chlazení. Tepelné 
čerpadlo voda-voda je velmi efektivní systém vytápění 
z obnovitelných zdrojů a přínosem pro ZŠ Kovářov by 
měly být až poloviční úspory za vytápění, které je nyní 
zajištěno kotly na LTO (lehký topný olej).

 Petr Janeček

Sekací traktor
Další žádostí o  dotaci je projekt podaný ve  třetím 

čtvrtletí roku 2024 v  rámci vyhlášené výzvy Místní 
akční skupinou Střední Povltaví z. s. na projekty rozvoje 
venkova v  rámci Strategického plánu SZP na  období 
2023–2027.

Obec Kovářov podala v  rámci této výzvy žádost 

o poskytnutí dotace s názvem Komunální technika Obec 
Kovářov do  vyhlášené oblasti podpory Drobná 
infrastruktura a  základní služby ve  Fichi 5 - Základní 
služby a  obnova obcí. Tato výzva je v  souladu 
s  programovým rámcem SP SZP schváleným 
Ministerstvem zemědělství v  rámci intervence 52.77 – 
LEADER. 

Projekt zahrnuje poř ízení žacího traktoru 
s  vybavením, křovinořez, vyvětvovací pilu a  soubor 
ochranných pracovních pomůcek (např. ochranná 
helma apod.). 

Celkové výdaje projektu - 419 001 Kč
• Výdaje, ze  kterých je stanovena dotace (způsobilé 

výdaje) 419 001 Kč
• Procento dotace - 70 %
• Přidělená dotace - 293 300 Kč 
• Soukromé výdaje žadatele – 125 701 Kč 

V  současné době probíhá administrativní kontrola 
žádosti na  Řídícím orgánu SZIF a  samotné pořízení 
k o m u n á l n í t e c h n i k y b y m ě l o p r o b ěh n o u t 
pravděpodobně v červnu letošního roku.

Obec Kovářov + MAS SP

Mapový portál obce 
Kovářov 

Na webových stránkách obce Kovářov jste si možná 
všimli nové ikonky v levém sloupci. Po kliknutí na tuto 
ikonku se dostanete do Mapového portálu Kovářovska. 
Tento portál vytvořila společnost Mapotip Česko s.r.o. 
(dále jen Mapotip) zejména z  důvodu zákonné 
povinnosti obce podílet se  na tvorbě Digitálních 
technických map (dále jen DTM), které vznikají 
celoplošně na území celé České republiky.

Společnost Mapotip bude data obce převádět 
do  požadovaného formátu JVF (Jednotný výměnný 
formát DTM), který slouží jako podklad pro tvorbu 
DTM.

Jako doplňkovou službu vytvořila firma Mapotip 
také tzv. Mapový portál. Ten bude v  rozšířené verzi 
sloužit především pro potřeby obce, ale nahlížet do něj 
mohou i  všichni návštěvníci obecních webových 
stránek. Portál je dostupný online, takže jej můžete 
pohodlně využívat kdykoliv a  odkudkoliv, z  počítače, 
tabletu či mobilního telefonu. Data v  portálu jsou 
pravidelně aktualizována, a to každý měsíc.

Veřejný mapový portál umožňuje přístup k celé řadě 
užitečných informací, jako jsou například:

• přímé propojení s katastrem nemovitostí,
•  ortofoto mapy od roku 2000,
• zobrazení parcel a pozemků ve vlastnictví obce aj.,
•  výměry a  informace o věcných břemenech a další 

data.
V  budoucnu plánujeme do  portálu doplnit také 

územní plán obce, plán zimní údržby, pasport místních 
komunikací a další dokumenty.

Gabriela Zítková
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Personální změny na obci 
Začátek roku přinesl na  našem obecním úřadě 

významné personální změny. Bylo nutné obsadit pozici 
matrikářky, personalistky a  mzdové účetní, kterou 
dosud zastávala paní Marie Habartová. Tato dlouholetá 
a  oddaná zaměstnankyně se  rozhodla odejít 
do zaslouženého důchodu s účinností od dubna.

Paní Habartová se  kromě uvedených agend 
věnovala také zapisování jednání zastupitelstva obce 
a  řadě dalších úkolů spojených se  státní správou 
i  samosprávou. Její pracovní agenda byla natolik 
rozsáhlá, že v  posledních dvou letech došlo 
k  postupnému rozdělení některých jejích povinností 
mezi další zaměstnance, aby se  snížila její pracovní 
zátěž.

Od března letošního roku paní Habartová zaučuje 
své nástupce. Hlavní matrikářkou se stala Bc. Michaela 
Smrčinová, která si již v  roce 2023 rozšířila vzdělání 
v  tomto oboru a  dosud působila jako zástupkyně 
matrikářky. Roli zastupující matrikářky převzala 
Ing. Helena Šeráková, která na úřadě dosud pracovala 
jako kulturní koordinátorka.

Paní Šeráková se  rozhodla změnit oblast svého 
působení a  převzít část agendy po  odcházející paní 
Habartové. Bylo jí proto vyhověno a od března se pod 
vedením paní Habartové zaučuje na  pozici mzdové 
účetní a  personalistky. Současně si v  těchto oborech 
doplňuje vzdělání prostřednictvím rekvalifikačního 
kurzu. Kromě toho bude i  nadále působit jako 
zastupující matrikářka, pro což si v  následujících 
měsících rozšíří kvalifikaci, a  zároveň se  bude podílet 
na  dalších úkolech spojených se  státní správou 
a  samosprávou. Součástí její pracovní náplně budou 
také zápisy z jednání rady obce a zastupitelstva.

Tímto bych poděkovala jménem všech zaměstnanců 
a zastupitelů obce paní Marii Habartové za  její 
dlouholetou a obětavou práci pro naši obec a popřála jí 
mnoho radosti a  spokojenosti v  novém životním 
období.

Na začátku roku do  naší obce nastoupili dva noví 
zaměstnanci. Jedním z  nich je strážník obecní policie 
Tomáš Navrátil, který k  nám přišel letos v  únoru. 
Přestože má dlouholeté zkušenosti ze  služby u  státní 
policie v Praze, musel jako obecní strážník absolvovat 
povinné školení zakončené závěrečnou zkouškou. Toto 
školení probíhalo po celý únor v Českých Budějovicích 
a 5. března úspěšně složil zkoušku.

V  současné době se  strážník Navrátil zaučuje pod 
vedením svého předchůdce Pavla Škocha, který mu 
zároveň předal funkci zbrojíře. Do  své nové role 
se zapojil velmi aktivně – kromě běžné agendy obecní 
policie se stará také o správu obecního vozového parku, 
agendu opatrovnictví, bezpečnost práce (BOZP) 
a  požární ochranu (PO) aj. V  budoucnu plánuje 

absolvovat specializované školení na odchyt toulavých 
psů a koček.

Novému strážníkovi přejeme, aby měl co nejméně 
přestupků k  řešení a  aby se  mu v  Kovářově dobře 
pracovalo.

V  březnu jsme do  našeho obecního týmu přivítali 
novou kulturní koordinátorku Petru Pešičkovou, která 
pracuje na  zkrácený úvazek. Kromě organizace 
kulturních akcí se  bude věnovat práci knihovnice 
a výrazně se bude podílet na přípravě zpravodaje.

Na začátku svého působení se  paní Pešičková 
s e z n a m o v a l a s  a g e n d o u p o d v e d e n í m s v é 
předchůdkyně Ing. H. Šerákové, která ji představila 
členům výboru pro kulturu, sport a  cestovní ruch, 
s  nimiž bude úzce spolupracovat. Do  pracovního 
procesu se  rychle zapojila – hned v  sobotu 1.  března 
pomáhala s  organizací maškarního průvodu, 
v  knihovně už přivítala dvě skupiny dětí z mateřské 
školky, uspořádala přednášku pro seniory a  zároveň 
intenzivně plánuje kulturní kalendář na další měsíce.

Petře přejeme, aby se  jí u  nás líbilo, aby jí práce 
přinášela radost a  aby její elán a  nápady přispěly 
k rozvoji kulturního a společenského života v naší obci.

Gabriela Zítková

 Dotazníkové šetření - 
místní rozhlas 

Na konci roku 2024 měli občané možnost vyjádřit 
se vyplněním formuláře k využívání místního rozhlasu. 
Do šetření se zapojila téměř 1/4 obyvatel.

Tento způsob předávání informací v mnoha obcích 
ustupuje do  pozadí. Důvodem je především změna 
životního stylu a  nástup moderních technologií, které 
u m o ž n i l y i n f o r m a c e p ř i j í m a t r y c h l e j š í m 
a srozumitelnějším způsobem: SMS, e-mailu, mobilních 
aplikací či internetu.

Rozhlas se v dnešní době jeví jako zastaralý nástroj 
s  nízkou účinností. I  kdybychom do  jeho opravy 
investovali nemalou částku navrženou servisní firmou, 
výsledek by byl i nadále neefektivní. Dnešní lidé tráví 
méně času venku a domy jsou dobře odhlučněné a zvuk 
zvenčí často nepronikne dovnitř. I pokud zaznamenáme 
znělku, zpráva samotná je často špatně srozumitelná či 
ji nestihneme vůbec zachytit.

V  dotazníkovém šetření převládal názor, že místní 
rozhlas je vhodné zrušit a  informace z  obce přijímat 
modernější formou – prostřednictvím SMS nebo 
mobilní aplikace.

Na základě těchto výsledků Rada obce rozhodla, že 
místní rozhlas v  Kovářově bude zrušen. K  tomuto 
kroku dojde pozvolna a  to k 01.  01.  2026. Do  té doby 
budeme postupně přecházet na  nové způsoby 
informování obyvatel – pomocí SMS zpráv a mobilní 
aplikace V obraze.

Informace z obce
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Jaké informace a  jakou formou můžete informace 
získávat?

 SMS zprávy
Zasílání SMS zpráv je určeno pro všechny, kteří vlastní 
jakýkoli mobilní telefon. Touto cestou 
budete informováni o  aktuálním dění 
v  o b c i , k t e r é b y b y l o m ožn é 
zaslechnout v  rozhlase, jako jsou 
plánované akce, výkupy, odstávky, 
havárie či krizové situace týkající 
se bezpečnosti a zdraví.

Mobilní aplikace V obraze
Tuto aplikaci mohou využívat majitelé chytrých 
telefonů s  připojením k  internetu 
(i  dočasným). Aplikace nabízí 
přehledné a  komplexní informace 
zveřejněné na webových stránkách 
obce, jako jsou aktuality, úřední 
deska, zpravodaj, zápisy z  jednání 
a další důležité dokumenty.

 Jak se přihlásit k odběru informací?

Pro používání této aplikace V obraze 
je nejprve nutné si ji stáhnout 
do mobilního telefonu. Jakmile bude 
n a  w e b o výc h s t r á n k á c h o b c e 
zveře jněna jakákol iv událost , 
obdržíte do  mobilu upozornění 
formou zvukového signálu.

Pro zasílání SMS zpráv je 
p o t ře b a v y p l n i t j e d n o d u c hý 
registrační formulář, kde uvedete 
jméno, adresu, telefonní číslo 
a podepíšete souhlas se zpracováním 
osobních údajů podle pravidel 
G D P R . V  p ř í p a dě n e u dě l e n í 
souhlasu nemůžete službu zasílání SMS využívat. 
Souhlas můžete kdykoliv písemně odvolat.

Formulář je součástí tohoto zpravodaje. 
Vyplněný jej můžete:

A.  Zaslat poštou na  adresu Obec Kovářov, Kovářov   
63, 398 55 Kovářov,

B. Vyplněný v obálce vhodit do  schránky na obecním 
úřadě

C. Vyžádat si pomoc: 
Pokud si nevíte rady, potřebujete pomoc 

s  vyplněním formuláře či instalací aplikace, obraťte 
se  na členy výboru pro rozvoj místních osad a  obcí 
ve  vašem okolí. Kontakty Vám sdělí předseda výboru 
Tomáš Mošnička 702 047 339.

Občanům ve věku 65+ bude s vyplněním formuláře 
či instalací aplikace V obraze pomáhat obecní strážník 
Tomáš Navrátil, který vás během tohoto roku osobně 
navštíví. V  případě potřeby jej můžete kontaktovat 
i telefonicky: 720 857 103.

Obě služby jsou obcí poskytované bezplatně.
Gabriela Zítková

Ples jihočeských starostů - 
výhra 

V pátek 7. března se starostka obce poprvé zúčastnila 
Plesu jihočeských starostů, který se  konal v  Českých 
Budějovicích. Do  tzv. Komunální tomboly přivezla 
reprezentativní dary typické pro náš region: rodinné 
vstupné do  Zážitkového parku Zeměráj, pronájem 
obytné motorové lodi na dvě noci od společnosti Marina 
Orlík, tradiční výrobky z kovářovské pekárny, poukaz 
na  občerstvení v  hodnotě 500  Kč včetně vstupenky 
na rozhlednu na Onom Světě.

Velkým překvapením večera byla výhra v  hlavní 
tombole, kde se  starostce podařilo získat 2.  cenu 
v hodnotě 100  000 Kč. Jedná se o poukaz na pronájem 
technického vybavení a  podporu obecní slavnosti 
od společnosti Produkce 1 a.s., který mohou využít obce 
a města dle aktuální nabídky.

Vzhledem k tomu, že zatím není rozhodnuto, jakým 
způsobem bude dar využit, vyzýváme všechny 
pořadatele kulturních a  společenských akcí v obci, aby 
zvážili, zda by pro tento poukaz nenašli vhodné 
uplatnění.

Gabriela Zítková
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Činnost výboru životního 
prostředí 

Vážení spoluobčané,
dovolte mi, abych Vás nejprve seznámil s  činností 
výboru pro životní prostředí za  rok 2024. Výbor pro 
ŽP se  schází několikrát do  roka, ať už na  oficiálních 
jednáních výboru, tak pří místních šetřeních, která 
slouží zejména k  tomu, abychom na místě posoudili 
vaše žádosti o  kácení starých, případně stavby 
ohrožujících stromů.

Bylo tomu tak i v loňském roce, kdy jsme obdrželi 
10 žádostí o  kácení stromů. U  šesti z  těchto žádostí 
bylo místní šetření provedeno. Všechna doporučení 
výboru pro ŽP jsou poté předána na  obecní úřad 
k následnému vyřízení.

Ve spolupráci s  výborem pro ŽP pokračovala 
údržba vzrostlých stromů na  obecních pozemcích, 
která se  týkala například dubu u  plotu MŠ, lip 
u kapličky v Hostíně a před kostelem v Předbořicích 
a  lip a  jasanů v  Záluží. V  této souvislosti bych Vás 
chtěl požádat o  případné zaslání dalších podnětů, 
které se  budou údržby a  prořezávání stromů týkat. 
Poté na základě vašich podnětů budeme tuto údržbu 
postupně plánovat.

Jaké aktivity nás čekají v roce 2025?
Ve spolupráci s  SDH Vladyčín jsme zpracovali 

projekt na  výsadbu smíšené aleje ve  Vladyčíně. 
Na  základě tohoto projektu byla podána žádost 
o dotaci a pokud bude dotace schválena, na podzim 
letošního roku bychom vysázeli ve  Vladyčíně 11 
ovocných stromů a 4 modříny. Složení stromů je dáno 
podmínkami dotace, které jsme museli dodržet.

Ve spolupráci se  společností Sázíme stromy z.ú. 
připravujeme výsadbu dalších alejí na  Kovářovsku 
s  tím, že nyní probíhá výběr vhodných lokalit 
a domlouváme vlastní způsob sázení a zapojení obce 
a občanů do tohoto projektu.

V  průběhu roku 2025  budou samozřejmě dále 
posuzovány vaše žádosti, bude se průběžně provádět 
údržba již vysazených alejí a pokusíme ve spolupráci 
s Vámi zlepšit naše nejbližší okolí.

Martin Hadrbolec, předseda výboru pro životní 
prostředí

Ukliďme Kovářovsko 
Obec Kovářov se  ve dnech od 24.  03.  do 

30.03.  zapojila do  celorepublikové akce Ukliďme 
Česko, která u  nás probíhala pod názvem Ukliďme 
Kovářovsko. Občané, spolky, kluby a  další, kteří 
se  chtěli zapojit, měli možnost vyzvednout si 
na obecním úřadu pytle na odpadky a  rukavice. Pro 
účastníky byla zpřístupněna sdílená mapa, do  které 

mohli označit místa, kde prováděli úklid. Pytle 
s  odpadky bylo možné odkládat vedle kontejnerů 
na  tříděný odpad v  každé části obce. Účastníci byli 
rovněž vyzváni k  dokumentaci nejen udržovaných, 
ale i zanedbaných míst.

Děkujeme všem, kteří se do této akce zapojili!
Michaela Smrčinová

Sbírka textilu pro 
Diakonii Broumov  

Obec Kovářov se  připojila k  výzvě sociálního 
družstva Diakonie Broumov a  podpořila sbírku 
textilu, obuvi a  dalších dále použitelných, ale 
nevyužívaných věcí pro sociálně potřebné osoby. 
Sbírka probíhala v  pátek 21.  března. V  tento den 
mohli dárci nosit vytříděné věci do  sběrného dvora 
v Kovářově. Do sbírky se zapojilo celkem 33 občanů 
Kovářovska. S  ohledem na  velmi pozitivní ohlasy 
se při další příležitosti do této akce opět zapojíme.

Michaela Smrčinová

RE-USE centrum 
Jak jsme vás informovali v  prosincovém čísle 

zpravodaje na straně 8, na konci loňského roku mělo 
být ve sběrném dvoře zřízeno RE-USE centrum. Jeho 
dodání se  bohužel zpozdilo, ale s  radostí 
oznamujeme, že v  března bylo RE-USE centrum 
dodáno a v dubnu zahájí svůj provoz.

Z  tohoto centra si můžete bezplatně odnést 
drobné, stále funkční předměty pro domácnost, které 
by jinak skončily jako odpad. Centrum spravují 
zaměstnanci sběrného dvora, především paní 
Krejčová, proto se na ně prosím obracejte v případě, 
že chcete takové předměty darovat nebo si je odnést.

Michaela Smrčinová
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Prostor pro 
zastupitele 

jednotlivých stran 
R u b r i k a b y l a z a ř a z e n a 

s  ohledem na  Tiskový zákon 
č.46/2000  sb. §  4a, kdy vydavatel 
periodického tisku územního 
samosprávného celku je povinen 
poskytovat objektivní a  vyvážené 
i n f o r m a c e o  ú z e m n í m 
samosprávném celku a poskytnout 
přiměřený prostor pro uveřejnění 
sdělení, které vyjadřuje názory 
členů zastupitelstva územního 
samosprávného celku, týkající 
s e  t o h o t o ú z e m n í h o 
samosprávného celku. Ke  sdělení 
j s o u z a s t u p i t e l é v y z v á n i 
vydavate lem s  dostatečným 
předstihem. Do zveřejněných textů 
vydavatel nezasahuje.

Gabriela Zítková

KOMUNISTICKÁ 
STRANA ČECH  

A MORAVY

Zastupitel:
Pavel Škoch

                text nedodán

KDU-ČSL

Svět kolem nás- Jaroslav 
Kahoun, ředseda KDU-ČSL
Omlouvám se, že se  tentokrát 

ve  svém př í spěvku nebudu 
z a b ýv a t u d á l o s t m i v  o b c i 
a  komunální politice, ale obrátím 
se  k  událostem v  našem státě 
a  ve  světě. Ty nás totiž nemohou 
nechat klidnými.

Dnešní svět je pro jednotlivce 
velice náročný a  složitý. Udržet si 
duševní zdraví a  nepropadnout 
panice a  depresi po  vyslechnutí 
zpráv v  rozhlase či v  televizi je 
téměř nemožné. A  to nepočítám 
sociální sítě, kde často čteme 
názory zcela protichůdné. Co si 
z  toho všeho ubohý posluchač 
a  č tenář má vybrat . Pokud 
z  informací nemůže spát, má 
televize knoflík na vypnutí a  totéž 
m ů ž e u d ě l a t s  o s t a t n í m i 
informačními kanály. Nedívat 
se  a  neposlouchat. Pokud jsme 
nuceni brát léky na spaní a k tomu 
ještě antidepresiva, je to zlé 
a nezbývá nám, než se odstřihnout 
od  zpráv, které nás k  takovému 
stavu dovedly. Výskyt duševních 
onemocnění, hlavně depresí, 
přibývá. Může za  to jistě i  náš 
„bláznivý“ svět. Ovšem nemůžeme 
se všichni odstřihnout a nesledovat 
zprávy. Tak to bylo za  totality, že 
někteří z  nás četli pouze zadní 
stránku novin, kde byl sport. 
Přední strany byly tak k  použití 
na WC, neboť nebyl toaletní papír. 
Z  toho vzešla teorie, že vzrůstající 
výskyt nádorů konečníku byl 
právě z  novin. Ale ne z  tiskařské 
černě, nýbrž z  obsahu těch novin. 
Tolik pro odlehčení.

Nyní vážně. Pokud necháme 
běžet svět kolem nás a  nebudeme 
se  snažit každý alespoň trochu 
ovlivnit běh událostí, dočkáme 

se  vlády autokratů, populistů 
a  l h á ř ů , j a k t o v i d í m e 
na  Slovensku, v  Maďarsku, 
nemluvě o  Rusku. A  bohužel 
vidíme demontáž demokracie 
v  USA, v  zemi, o  níž jsme si 
mysleli, že se to nemůže stát. Jak je 
možné, že naše životy ovlivňuje 
člověk, který patří do  domova 
seniorů ? Ten už nemůže dnešnímu 
s l o ž i t é m u s v ě t u r o z u m ě t . 
A  na  druhé s t raně vá lečný 
zločinec, vrah, lhář a  diktátor. Ti 
o nás budou rozhodovat ? A  tak ti 
nás, kteří se ze zpráv ještě nehroutí, 
sledujme, co se  kolem dě je. 
A  hlavně co říkají politici. Jsem 
rád, že jsem členem strany, která 
od  počátku nazývá věci pravými 
jmény, jasně pojmenovává agresi 
a  agresora, jasně říká, že stojí 
z a  n a p a d e n o u U k r a j i n o u 
a nepoužívá věty “kdoví jak to tam 
j e“ a  nezpochybňuje právo 
Ukrajiny na  obranu, pojmenovává 
z lo . S te jně tak jasně mluví 
o příslušnosti naší země k NATO, 
EU a  západní demokracii. Pokud 
chci něco ruš i t č i z  něčeho 
vystupovat, měl bych nabídnou 
jiné řešení. Ale to odpůrci EU 
a  NATO nenabízí. A  naše země 
nemůže zůstat sama, zvláště nyní, 
když si světové mocnosti troufají 
na menší a slabší. Zůstávám nadále 
příznivcem Ameriky a  už slyším: 
„To byla Amerika, Amerika a nyní 
to máte“! Ale to bylo v době, kdy 
tato země pozitivně ovlivňovala 
světové dění. Budu a  budeme 
d o u f a t , ž e s e  A m e r i č a n é 
vzpamatují. A musíme být odolní 
a  stát za  svými názory. Bohužel 
celá řada lidí má pod tlakem 
lživých zpráv na  sociálních sítích 
tendenci měnit názor. A  hlavně 
těmto zprávám věřit. Snad se  vše 
v  dobré obrát í , demokracie 
se udrží jak u  nás, tak v  okolních 
státech i  v Americe. Pro nás 
a  hlavně pro budoucnost našich 
dětí a  vnuků. Hodně i  na  nás 
záleží. Pokud demokracie i  u nás 
na  podzim prohraje, budu také 
na prášky. Protože vypnout zprávy 
sice umím, ale nechci.

Informace z obce
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KOVÁŘOVSKO NAD 
ZLATO

Lídr Ing. Vladimír Sedakov

V TOMTO VYDÁNÍ KZ 
NEBUDEME ZVEŘEJŇOVAT 

PŘÍSPĚVEK.

    
MĚJME VŠAK NA PAMĚTI, ŽE JEN 
USILOVNOU PRACÍ ZASADÍME 
Z D R C U J Í C Í Ú D E R R U S KÝM 
IMPERIALISTŮM A AGRESORŮM, 
VČETNĚ TĚCH NOVÝCH Z USA.
 

ZA KOVÁŘOVSKO NAD ZLATO 
PŘ E J I PŘ Í J E M N É P R OŽ I T Í  
V E L I K O N OČN Í C H S V Á T KŮ 
A HLAVNĚ PEVNÉ ZDRAVÍ.

JIHOČEŠI 2012

Lídr: 
Pavel Hroch 

Zastupitelé: 
Štěpánka Rybníčková 

Bc. Martin Vlna
Mgr. Libor Mandovec

   

    text nedodán

                      

HASIČI A NEZÁVISLÍ

         
Aleš Zeman

Vážení spoluobčané,
Starý rok 2024 nám vystřídal nový 
rok 2025 a ani jsme se nenadáli a již je 
březen. Za  první tři měsíce se  stalo 
spousty věcí, o  kterých si můžete 
přečíst v  ostatních článcích. Já bych 
jen rád připomněl jednu kulturní 
akci, která se  konala v  lednu, a  to 
„Kovářovské setkání“. Bylo hezké 
vidět, jak kino praskalo ve  švech, 
jelikož zájem byl veliký. Zaznělo zde 
spoustu informací, vystoupili žáci ZŠ 
Kovářov, kteří předvedli nádherná 
dvě vystoupení. Já, jako muzikant, 
jsem musel smeknout. Ale pro mě to 
nejhezč í př iš lo na  závěr, kdy 
se  oceňovali významní Kovářovští 
občané. Bylo milé vidět, co všechno 
občané Kovářova dokážou a  v tu 
chvíli jsem cítil hrdost, že jsem také 
„Kovářovák“. Doufám, že se  tato 
událost stane do budoucna tradicí.
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Vyhodnocení schválených investic v roce 2024 
Na počátku tohoto roku můžeme zhodnotit investiční akce, které byly na  konci roku 2023  schváleny 

zastupitelstvem obce pro rok 2024. Je tak možné posoudit, do  jaké míry se  nám podařilo naplánované záměry 
naplnit (viz tabulka).

Pro rok 2024  bylo naplánováno celkem 29 investičních akcí v  celkové hodnotě 18  780  000  Kč. Na  základě 
rozhodnutí zastupitelstva obce byla část těchto akcí v objemu 2 000 000 Kč vyřazena.

Některé investice se podařilo úspěšně zrealizovat, jiné z důvodu administrativních procesů, jako je povolování či 
stavební řízení, přešly do roku 2025. U dalších akcí se v průběhu přípravy objevily komplikace, které jejich realizaci 
zdržely či znemožnily.

Kromě plánovaných investic se v průběhu roku podařilo uskutečnit i další, neplánované projekty, o kterých jsou 
občané průběžně informováni.

Gabriela Zítková

Investice
Navrho

vaná 
částka

Výdaje 
obce

Výdaje 
z jiných 
zdrojů

Celková 
částka Poznámky

Oprava komunikací 
Chrást - Marina, aj. další běžné opravy 1 200 000 1 913 512 1469 520 3 383 032 Navýšení částky, hrazeno z 

rezerv ost. paragrafů

Proj.dok. Parkoviště u čp. 202 

Zadaná k vypracování v roce2024 + 
staveb. povolení 

600 000 0 0 0 Realizace bude probíhat po 
stavebním povolení v roce 2025

Vodovody a kvalita vody 
250 000 349 490 0 349 490

Vodovod Lašovice; PD; změření; 
technické zpracování dok.; 

přebytek hrazen z ost. 
paragrafů.

Projekt. dokumentace  ČOV 
Kovářov 1 000 000 459 800 0 459 800 Zprac. proj. dokum. ještě v roce 

2025, ušetřeno 540 200 Kč

ZŠ oprava střechy 
Oprava proběhla s dotací MMR 3 200 000 2 682 878 3 856 390 6 539 268 Ušetřeno 517 122 Kč

ZŠ dotace Irop 
Krytí půjčky dotace 2 000 000 2 000 000 2 000 000 Veškeré výdaje obce budou 

navráceny v roce 2025

Oprava sakrální památky 
Křížek Kotýřina 100 000 29 817 67 000 96 817 Spoluúčast - pojištění


(ušetřeno 33 000 Kč)

Proj. dokumentace byt. dům 
čp. 195, oprava 
Projektování zadáno v  2024 > 2025.

200 000 0 0 0
Vypracování projek. dokum. 

bude 4/2025., Opravy plánované 
na rok 2025

Předbořice – rekonstrukce 
stodoly SDH 
Prodleva v proj. dokum. a staveb. 
povolení.

1 400 000 0 0 0 Opravy se plánují v roce 2025 a 
2026.

Studie KD Kovářov 
Fakturace za jednotlivé fáze. 420 000 160 000 0 160 000 Studie dokončena 1/4 2025

Opravy KD Kovářov 60  000 72 000 0 72 000 Běžné opravy
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Investice
Navrho

vaná 
částka

Výdaje 
obce

Výdaje 
z jiných 
zdrojů

Celková 
částka Poznámky

Oprava hospoda Chrást – okna 250 000 250 000 0 250 000

Rekonstrukce VO 100 000 121 000 0 121 000 Běžné opravy +přemístnění 
odběrného místa Zahořany

ZTV Zahořany-výstavbu rod. domů 
Komplikace s přístupovou cestnou – 
nedostatečná šířka.> projektovat ZTV

200 000 0 0 0
Probíhá jednání s majiteli 
pozemků okolo cesty o 

odprodeji.

Územní plán  
Platba přechází do roku 2025 600 000 356 950 0 356 950 Plánované ukončení zpracování 

ÚP je na konci roku 2025

Výkup pozemků 
Lašovice, Zahořany, Kovářov.... 800 000 0 0 0

Vyjednávání a administrace s 
odkupem pozemků  přechází do 

roku 2025

Změna topného zdroje MŠ 
Kotel na biomasu + úprava kotelny a záložního 
zdrojě

1 000 000 2 306 071 0 2 306 071
Výdaje z jiných zdrojů (dotace) v 
odhadované výši 1 300 000 Kč 

bude uplatněna v roce 2025

Komplexní vodohospodářská 
studie 1 000 000 1 043 527 0 1 043 527 Veškeré výdaje budou 

financovány z dotace roku 2025.

Projekt. dokumentace  Dětská 
skupina 
Změna zadání projektu schválená na ZO 

250 000 328 152 0 328 152
Navýšení nákladů díky 

požadovanému přepracování 
PD (přesunutí budovy)

Rezervní fond Výbor pro obnovu 
osad 
Rozdělení fondu do jednotlivých obcí.

800 000 373 450 0 373 450
Brigády, dary, materiál 

(ušetřeno 426 550 Kč)

Kanalizace Kovářov, čištění 
 „Podchalupách“ 150 000 147 644 0 147 644 Bude probíhat i v roce 2025

Proj. dokum. DOČV Radvánov 
hydrogeologický průzkum, PD kanalizace 250 000 108 900 0 108 900

Bude probíhat i v roce 2025

Hřbitovní zeď, Kovářov 
Poptávka zaslána třem projektantům > 
odmítnutí

450 000 0 0 0
V roce 2025 bude pokračování v 

poptávkách.

Dětské hřiště Vladyčín 300 000 299 891 0 299 891

Údržba stromů, posudky aj. 
200 000 202 000 0 202 000

Dendrologický posudek a 
následná realizace, výsadby, 

péče o ovocné stromy aj.

VÝŠE INVESTIC
16 780 000 14 674 607

3 923 390 
v roce 2025 
4 344 000

18 597 997
 V roce 2025 budou příjmy z 

dotací cca 4 344 000 Kč

NESCHVÁLENÉ INVESTICE  
ROK 2024

Projektová dokumentace Fara Kovářov 200 000

Pumptrack dráha Kovářov 600 000

Projekt. dok.  Předbořice (obchod) 
Radvánov (SDH) na byt. jednotky 200 000

Přístřešek na kontejnery ve sběrném dvoře 1 000 000

CELKEM 2 000 000
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Činnost technických 
služeb v 1. čtvrtletí 2025 

Během prvního čtvrtletí roku 2025 se pracovníci 
technických služeb podíleli na celé řadě důležitých 
činností v naší obci. Zajišťovali například drobné 
opravy, údržbu obecního majetku a další každodenní 
práce, které přispívají k plynulému chodu a čistotě 
veřejných prostranství.

Na některých opravách a specializovaných pracích 
se zároveň podílely také externí firmy, které obec 
oslovila v případech, kdy bylo potřeba odborného 
zásahu nebo většího technického zajištění.

Úprava zeleně
• Vzhledem k  období vegetačního klidu probíhaly 

zejména prořezy stromů a keřů podél cest a místních 
komunikací. Tyto zásahy se  uskutečnily například 
u  cesty ke  Korňouzu a  ve  Vepicích, na  komunikaci 
od ZD Kovářov k Březí a Dobré Vodě. Úprava zeleně 
proběhla také v  Chrástu, Lašovicích, Zahořanech, 
Kotýřině a dalších částech obce. 

• Zároveň byli vlastníci pozemků sousedících 
s  místními komunikacemi vyzváni (písemně, 
prostřednictvím webových stránek obce a  také tímto 
zpravodajem), aby odstranili porosty a  jiné překážky 
zasahující do  prostoru do 0,5  m  od  okraje 
komunikací.

• Někteří občané k  této výzvě přistoupili zodpovědně 
a děkujeme jim za spolupráci. Bohužel se však najdou 
i  tací, kteří své pozemky dlouhodobě zanedbávají 
a  jejich přerostlé porosty zasahují do  veřejného 
prostoru. Takové chování může ohrožovat zdraví 
i  majetek ostatních a  obec bude nucena v  těchto 
případech postupovat důsledněji.

• O  údržbu vzrostlých stromů v  naší obci se  i  letos 
postaral pan Soukup ze  Zahrádky. V  letošním roce 
provedl ořezy u  kapličky v  Hostíně, ve  Vesci a  v 
Jalovčí. Dále upravil dvě lípy v Zaluží a vzrostlý dub 
u  mateřské školy v  Kovářově. V  Předbořicích byl 
prořezán strom u  vjezdu z  místní komunikace 
od  Kovářova a  druhý musel být podříznut, stejně 
jako strom u  komunikace za  zemědělským 
družstvem v Kovářově ve směru na Březí.

Opravy
• Z důvodu čištění kanalizace bylo nutné odkrýt svod 

kanalizace v Kovářově před restaurací Na Křižovatce. 
Otvor zůstal přes zimu odkrytý a  zabezpečený, 
protože bylo třeba zachovat možnost přístupu 
v  tomto místě. Aby bylo možné v  budoucnu 
bezpečně provádět údržbu, bylo rozhodnuto 
o  vybudování šachty z  betonových skruž í 
s  obetonováním. Vzhledem k  počasí však nebylo 

možné práce provést v zimních měsících, a  tak byly 
realizovány až v březnu.

• Na základě revizní zprávy proběhly opravy komínů 
na  obecních budovách. Většinou šlo o  opravy 
prasklin a  odstranění dřevěných částí v  blízkosti 
komínových těles. Největší zásah si vyžádal havarijní 
stav komínu v bytovém domě čp. 22 v Kovářově, kde 
bylo nutné původní komín zbourat a  navzdory 
nepříznivému počasí postavit nový.

• V  Předbořicích došlo k  dopravní nehodě, jejímž 
následkem byla poškozena střecha místní hospody. 
Na  začátku března zde projíždělo nákladní vozidlo 
a  řidič pravděpodobně neznal místní poměry. 
Vozidlo svou výškou zavadilo o  střechu budovy, 
strhlo okap a  poškodilo část střechy. Viníka 
se  bohužel nepodařilo dohledat. Opravu zajistila 
odborná firma, která nejen obnovila poškozené části, 
ale zároveň střechu upravila tak, aby v  budoucnu 
nedocházelo k  podobným kolizím s  vysokými 
vozidly.

• Během vánočních prázdnin došlo v Kulturním domě 
k  vandalskému poškození několika oken. Incident 
řešila státní policie. Zaměstnanci technických služeb 
okenní křídla musela demontovat a převést do Březí 
k zasklení.

• V bytovém domě čp. 80  se uvolnil byt, který prošel 
kompletní rekonstrukcí s cílem připravit jej pro nové 
nájemníky. V  rámci úprav došlo k  výměně 
vodovodních baterií, celkové opravě sprchového 
koutu a  k  úpravám elektroinstalace. Následně byly 
stěny oškrábány a nově vymalovány.

• Obyvatelé Lašovic dlouhodobě poukazují na  časté 
poruchy veřejného osvětlení. Na  základě těchto 
podnětů byla provedena výměna čtyř lamp v bočních 
uličkách za  nové, úsporně jší typy. Součástí 
modernizace bylo také osazení stmívacího čidla, 
které je dnes běžným standardem i  v  jiných 
obcích.Zbývající opravy veřejného osvětlení v 
Lašovicích se  předpokládají v  polovině roku 2025, 
kdy je v  prostoru návsi plánováno převedení 
nadzemního elektrického vedení do země.

• Ve sběrném dvoře došlo k úpravě povrchu v místě, 
kde byla nově umístěna buňka RE-USE. Najít 
vhodný prostor pro tento účel nebylo jednoduché – 
celý areál je svažitý a maximálně využívaný. Přesto 
se  zaměstnancům technických služeb podařilo 
vytipovat plochu mezi stromy, kterou bylo nutné 
upravit, aby bylo možné buňku bezpečně usadit. 
Více se dočtete v článku RE-USE centrum str.15.

Vodovody a úpravna vody
Zimní měsíce se ani letos neobešly bez technických 

potíží spojených s provozem vodovodní sítě.
V  prosinci došlo v  Kovářově k  poruše vodovodu 

v  ulici směrem na  Lipník – příčinou byla prasklina 
potrubí. V  únoru následovala další závada, tentokrát 
ve  sklepních prostorách obecního úřadu, kde došlo 

Informace z obce
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rovněž k prasknutí vodovodu. Porucha byla odstraněna 
ihned po  jejím zjištění. Ve  stejný den však praskl 
vodovod i před budovou obecního úřadu. Tato havárie 
způsobila výrazný únik vody, který ohrozil zásobu 
vody v kovářovském vodojemu. Díky rychlému zásahu 
se však podařilo zabránit vážnějším následkům.

V  Chrástě bylo nutné opravit vodovodní potrubí 
na konci obce směrem na Radavu, které rovněž prasklo 
v důsledku mrazů. Kromě toho došlo v tamní úpravně 
vody k poruše zařízení pro úpravu dusičnanů. Opravu 
zajistila specializovaná firma bez zbytečného odkladu.

V  Jalovčí byl vybudován nový rezervoár na pitnou 
vodu. Původní, plechový zásobník již nevyhovoval 
současným technickým ani hygienickým požadavkům, 
a proto byl nahrazen moderním rezervoárem z plastu. 
Nová nádrž byla umístěna ve  svahu nad obcí, 
v blízkosti původního místa.

Veřejná prostranství
Na základě podnětu občanů ze  Zahořan jsme 

se rozhodli umístit lavičku u místní komunikace, která 
spojuje Zahořany a  Pelechy. Lavička byla instalována 
v  březnu a  věříme, že poskytne příjemné místo 
k  odpočinku pro pěší i  cyklisty, kteří tudy často 
procházejí nebo projíždějí.

V  Kotýřině se  obyvatelé dočkali nové nástěnky 
určené pro propagační materiály a  informace. Byla 
umístěna u  informační tabule nedaleko vrat, kde 
se dříve veškeré plakáty a oznámení běžně vyvěšovaly.

Chápeme, že bude možná chvíli trvat, než si všichni 
zvyknou využívat novou nástěnku. Buďme však 
ohleduplní k  majiteli vrat do  stodoly a  neničme je 
špendlíky. Děkujeme za pochopení.

Možnost využití kompostu
Při výjezdu z  Kovářova směrem na  Radvánov na 

pláni po levé straně je umístěna hromada kompostu, 
která je k  dispozici občanům obce. Zájemci si mohou 
kompost pro obohacení své půdy volně odebrat, a  to 
bez nutnosti předchozího oznámení.

Biomasa – informace pro občany
Žádáme občany, aby biologický odpad, jako jsou 

větve, listí a tráva, odkládali výhradně na určená místa.
• Větve je možné ukládat do  kontejnerů, které byly 

v březnu přistaveny ve Vesci a v Předbořicích. Dále je 
k  dispozici volně přístupný kontejner u  sběrného 
dvora v Kovářově.

• Listí a tráva mohou občané vkládat:
- v  Předbořicích do  celoročně přístupného 

kontejneru,
- v Kovářově do kontejneru u sběrného dvora,
- v Zahořanech do silážní jámy u hasičské zbrojnice, 

která je k tomuto účelu určena.
V  případě většího množstvím větví, které nelze 

do  kontejneru umístit, nebo je nemáte možnost sami 

odvézt, kontaktujte prosím vedoucího technických 
služeb pana Ondřeje Brůžka: 792 318 536

Zaměstnanci technických služeb
V  současné době je v  oddělení technických služeb 

zaměstnáno šest pracovníků – čtyři muži a  dvě ženy. 
Jedna ze zaměstnankyň je však již delší dobu v pracovní 
neschopnosti a není zřejmé, kdy se vrátí zpět.

Vzhledem k  množství práce a  omezenému počtu 
zaměstnanců plánujeme tým rozšířit minimálně 
o  jednoho pracovníka. Výběrové řízení na  tuto pozici 
bylo vyhlášeno na  konci roku 2024, avšak tehdy 
se  nepřihlásil žádný zájemce. V  současnosti je situace 
příznivější a potenciální uchazeči se začínají informovat.

Od května nastoupí nová posila, která se  bude 
věnovat zejména sekání veřejných prostranství pomocí 
sekacího traktůrku. Uvítali bychom ještě jednoho 
pracovníka, který by měl na  starosti drobné opravy 
a  údržbu obecního majetku. Ideálně by se  jednalo 
o zedníka či technicky zručného pracovníka s řidičským 
oprávněním skupiny B.

V  případě zájmu o  tuto pracovní pozici – ať už 
na  plný nebo zkrácený úvazek – se  neváhejte obrátit 
na  starostku obce nebo vedoucího technických služeb, 
pana Ondřeje Brůžka.

Pořízení vozidla
Do technických služeb bylo na  začátku roku 

pořízeno starší vozidlo, které budou zaměstnanci 
využívat k  pracovním přesunům v  rámci celého 
K o v á řo v s k a . Vůz b y l b e z p l a t n ě p ř e v e d e n 
z katastrálního úřadu v Plzni. Přestože se  jedná o starší 
model, je technicky způsobilý k provozu až do poloviny 
roku 2026.

Gabriela Zítková
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Poplatky v roce 2025 
Paušální poplatek za svoz směsného komunálního 

odpadu
(zbytkový komunální odpad po vytřídění!!!):

• fyzická osoba, která má v  obci trvalý 
pobyt 800 Kč

• majitelé staveb bez trvale žijící osoby 
800 Kč

• splatnost od 02. 01. 2025 do 31. 05. 2025
 Poplatek za psa: 150 Kč

• splatnost od 02. 01. 2025 do 31. 03. 2025

Novorozené děti, 
přihlášené k trvalému pobytu v Obci Kovářov:

Hana Petříková 
Nar. 10.12.2024 matka Petra Petříková a otec Martin 

Petřík 
Tereza Uhrová 
Nar. 01.01.2025 matka Simona Peštová a otec Štěpán 

Uher 
Anna Petříková 
Nar. 23.01.2025 matka Michaela Petříková a otec 

Vladimír Petřík 
Anna Uhrová 
Nar. 18.01.2025 matka Kateřina Mošanská a otec 

Ondřej Uher 
Magdalena Kubecová 
Nar. 18.02.2025 matka Lenka Havlová a otec Miloš 

Kubec      
                                                                                                                                   

Rodičům gratulujeme.

Vítání občánků 
Trochu v  netradičním termínu se  konalo v  Obci 

Kovářov Vítání občánků pro narozené děti do  konce 
roku 2024, které dosud nebyly přivítány. Tato slavnostní 
událost se  tentokrát konala v  zasedací místnosti 
obecního úřadu dne 25. března 2025. Pozváno bylo šest 
dětí v doprovodu svých rodičů a blízkých členů rodiny. 
Noví občánci obdrželi od obce knihu pohádek a říkadel 
a finanční dar ve výši 3  000 Kč. Jihočeský kraj rovněž 
přispěl částkou 3 000 Kč pro každého nového občánka.

Novým občánkům a  jejich rodinám zazpívaly 
a  zarecitovaly děti z MŠ Kovářov pod vedením paní 
ředitelky Mileny Fauknerové. Na  závěr slavnosti 
se rodiče podepsali do kroniky.

Michaela Smrčinová

Do školky, na hřiště 
i do DPS na kole 

S  nadcházejícím jarem to láká malé i  velké vyrazit 
ven, na  hřiště nebo i  do  školky na  kole. A  protože ti 
nejmenší se  na  svá odrážedla a  kola těší asi nejvíc 
ze  všech, byly v  areálu dětského hřiště u  domu 
s  pečovatelskou 
službou umístěny 
d v a s t o j a n y 
na  kola . J eden 
n a  k o l a p r o 
dospělé cyklisty, 
j e d e n n a  k o l a 
a  o d r á ž e d l a 
dětská. Rodiče už 
tak nemusí nosit kola svých ratolestí ze  školky domů, 
stačí je zamknout ke  stojanu u  DPS. Tak vzhůru 
do sedel!

Pavla Zelenková,Předsedkyně výboru pro kuluru sport 
a cestovní ruch

Informace z obce

Obecní Policie  
Vážení občané, 

od 1.  2. 2025 jsem nastoupil jako strážník obecní 
policie Kovářov.

 V  případě potřeby se  na mě můžete obracet. 
Telefon na  mě je 720857103, nebo 
email policie@kovarov.cz

 Tomáš Navrátil
strážník obecní policie Kovářov
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Ochrana životního 
prostředí je pro naši 
společnost prioritou 

 Elektrospotřebiče jsou běžnou součástí našeho 
každodenního života a  jen těžko si jej bez nich 
dokážeme představit. Elektroodpad je tak v  současné 
době jedním z  nejrychleji rostoucích druhů odpadu. 
Pro zajištění sběru a  recyklace již vysloužilých 
elektrozařízení si naše obec vybrala ke  spolupráci 
kolektivní systém ASEKOL. Elektroodpad obsahuje 
řadu zdraví škodlivých materiálů a  díky zajištění 
ekologické recyklace vysloužilých elektrozařízení 
přispíváme k  ochraně životního prostředí. Recyklace 
navíc umožňuje opětovné materiálové využití a patří 
mezi základní principy cirkulární ekonomky. Míra 
opětovného materiálového využití je velmi vysoká 
a dle jednotlivých typů výrobků dosahuje až 95 %.

 Jakým rozsahem naše obec konkrétně přispěla 
k  úsporám na  životním prostředí, se  dozvídáme         
z  environmentálního vyúčtování zpracovaného 
společností ASEKOL. Díky zodpovědné recyklaci 
vznikají úspory vyčíslené např. na spotřebu elektrické 
energie, primární suroviny, vodu, okyselování 
prostředí a produkci skleníkových plynů.

  Certifikát environmentálního vyúčtování vyčísluje 
přínos naší obce k  ochraně přírody v  roce 2024. 
Vyplývá z  něj, že díky množství námi odevzdaných 
elektrozařízení jsme uspořili 81,88  MWh elektřiny, 
7  458,69  litrů ropy, 810,66  m3 vody a 18  547  kg 
primárních surovin. Navíc jsme snížili emise 
skleníkových plynů CO2 ekv. o 67,84  tun, a produkci 
SO2 ekv. (který zapříčiňuje okyselování prostředí) o 
1 193,30 kg.

 Každý kus vytříděného elektra se  počítá, což 
dokazuje příklad 100 vytříděných notebooků, které 
uspoří 10 MWh elektřiny. Takové množství odpovídá 
3leté spotřebě elektřiny rodiny žijící ve  standardním 
bytu. Za 100 kg vytříděných elektrospotřebičů se ušetří 
takové množství ropy, které by stačilo na  výrobu 
benzínu pro cestu z Prahy do Paříže. Děkujeme všem, 
kteří pečlivě třídí odpad a  přispívají tak k  ochraně 
životního prostředí a trvalé udržitelnosti.

 *Environmentální vyúčtování je vypočítáváno 
pomocí studie životního cyklu výrobku (tzv. LCA – 
Life Cycle Assessment), která vypovídá o  dopadech 
výroby a  recyklace jednotlivých elektrozařízení 
na životní prostředí. Studie zohledňuje všech 6 skupin 
elektrospotřebičů, jejichž zpětný odběr kolektivní 
systém ASEKOL zajišťuje.

Michaela Smrčinová

plakát 

Kovářovské setkání 
Ve čtvrtek 30.  ledna od 17:00 uspořádala obec 

Kovářov v  kulturním domě tradiční Kovářovské 
setkání.

 Tato akce je určena všem, kteří se  podílejí 
na  rozvoji obce – ať už poskytováním služeb, prací 
na  zakázkách, vytvářením pracovních příležitostí, 
nebo svou celkovou angažovaností, která přispívá 
k  dobrému jménu Kovářova. Srdečně zváni jsou 
jednotlivci, spolky, organizace, podnikatelé i  další 
aktivní obyvatelé.

Setkání se  letos konalo již potřetí a každým rokem 
se ho snažíme obohatit o nové prvky.

První, oficiální část večera, která probíhala v kině 
kulturního domu, patřila zastupitelům obce.

 Ti měli možnost vyjádřit poděkování za  realizaci 
dosavadních projektů a  zároveň představit plány 
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na další období. Hlavními řečníky byli starostka obce 
Mgr. Gabriela Zítková a  místostarosta Petr Janeček. 
S  důležitými informacemi vystoupil rovněž ekonom 
Ing. Václav Procházka, který zastupoval nového 
vlastníka ZD Kovářov, a  Mgr. Jan Bartoň, jenž 
představil vodohospodářskou studii zpracovanou pro 
oblast Kovářovska.

Druhá část oficiálního programu byla věnována 
ocenění občanů za jejich zásluhy.

 Nominace na  ocenění mohli podávat občané 
Kovářovska, stejně jako výbory, spolky či jiné 
organizace. Tento rok byla slavnost zpestřena 
vystoupením žáků ze  Základní školy v  Kovářově. 
Ve  spolupráci s  ředitelem školy, panem L. 
Mandovcem, a paní učitelkou S. Schorníkovou si děti 
připravily dvě pěvecká vystoupení. Základní škole tak 
děkujeme za  ochotu a  vstřícnost při přípravě 
programu.

Neoficiální část večera se  konala v  klubovně 
kulturního domu. Pro všechny hosty bylo připraveno 
občerstvení, o  které se  tradičně postarala rodina 
Venclova z  Kovářova ve  spolupráci se  SOŠ a  SOU 
Písek.

Těší nás, že si Kovářovské setkání získává stále 
větší oblibu. Novinkou letošního roku bylo umožnění 
účasti také těm, kteří sice neobdrželi oficiální 
pozvánku, ale chtěli podpořit oceněné. Tito zájemci si 
mohli zakoupit vstupenku hodnotě 100  Kč a  být 
součástí celého večera.

Budeme rádi, pokud nám v průběhu roku dáte své 
návrhy na ocenění občanů, kteří si podle vás zaslouží 
uznání za svou činnost.

Děkujeme všem, kteří se  letošního Kovářovského 
setkání zúčastnili, i  těm, kteří se  podíleli na  jeho 
organizaci nebo navrhli oceněné.

V  lednu 2025 převzali ocenění plaketu obce 
Kovářov, květinu a  pamětní listinu následující 
osobnosti:

Ing. J. Bartoň a  M. Pešičková – za  založení 
a dlouholetý rozvoj folklorního souboru Kovářovan,

M. Robová (in memoriam) a  F. Zelenka – 
za aktivní a obětavou práci ve vedení obce,

J. Skála (in memoriam) – za  dlouholetou činnost 
a oddanost Sboru dobrovolných hasičů Lašovicích

J. Kovář – za dlouholeté vedení a  aktivní členství 
v Mysliveckém sdružení Hůrka,

Ing. P. Kolářová – za  založení prosperujícího 
pekařství v obci,

M. Hroch, M. Šindelář a  V. Fořt – za  čtyři 
desetiletí působení hudební skupiny Pučmeláci,

Mgr. P. Škochová – za dlouholetou pedagogickou 
činnost na  ZŠ Kovářov a  uměleckého vedení 
pěveckého sboru,

V. Kotrbáček – za  všestranné působení jako 
kronikář, hasič, řezbář a harmonikář,

P. Jiroušek – za  amatérské historické bádání 
a autorství Kroniky obcí Kovářovska,

P. Máša (in memoriam) – za  obětavou práci 
a aktivní angažovanost ve veřejném dění obce.

Gabriela Zítková

Ocenění Kovářovského 
zpravodaje 

Na konci prosince jsme na webových stránkách 
obce a na Facebooku informovali o ocenění našeho 
obecního zpravodaje (viz níže). Za tímto úspěchem 
stojí spousta poctivé práce, a proto si tohoto uznání 
velmi vážíme. 

V prosinci byly vyhlášeny výsledky soutěže „Radniční 
listy roku 2024“, kterou každoročně organizuje spolek 
Kvalikom z.s. Cílem soutěže je ocenit kvalitu komunikace 
veřejných institucí s občany.

Na doporučení se na začátku tohoto roku přihlásila také 
naše obec s  Kovářovským zpravodajem, který získal III. 
místo v Jihočeském kraji, v kategorii obcí do 2 tis. obyvatel.

Toto ocenění je především výsledkem práce těch, kteří 
se  pravidelně podílejí na  tvorbě obsahu a  vzhledu 
zpravodaje. Avšak velkou zásluhu na  tomto úspěchu máte 
i VY, kteří nejen že zpravodaj pravidelně čtete, ale také jej 
obohacujete svými příspěvky a nápady.

Děkujeme!
Gabriela Zítková
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Co je nového v Mateřské 
škole Kovářov 

Druhé pololetí školního roku jsme zahájili 
ve  sportovním duchu a  děti si opravdu 
užívají pestrý program, který jsme pro ně 
připravili. Od  lyžování a  plavání až 
po  stolní tenis – všechny aktivity jsou 

oblíbené a  přinášejí spoustu radosti. Nechybělo ani 
tradiční masopustní veselí, které rozjasnilo zimní dny.

HRAVÉ LYŽOVÁNÍ

Na sjezdovce v Kvasejovicích zažily naše děti týden 
plný zábavy a nových zážitků. Pod vedením zkušených 
instruktorů se  děti učily lyžovat a  zlepšovaly svou 
techniku. Na  závěr týdne si všechny děti zasloužily 
medaile, diplomy a  sladké odměny, a  to díky skvělým 
výkonům a  podporujícímu maskotovi Brumíkovi. 
Rodiče měli možnost vidět, jak jejich malí lyžaři zvládají 
svah s  úsměvem a  nadšením – pro všechny to byla 
skutečně vítězná jízda.

VÝTVARNÁ SOUTĚŽ
„Požární ochrana očima dětí a mládeže„ Starší děti 

malovaly obrázky do  výtvarné soutěže pořádané 
Sdružením hasičů Čech, Moravy a  Slezska na  téma 
“Požární ochrana očima dětí a mládeže“. Nyní budeme 
čekat na  vyhodnocení, zda se  některý obrázek porotě 
zalíbí.

MASOPUSTNÍ VESELÍ
 A  jak jinak zakončit zimu než pořádným 

karnevalem. V naší školce to opět byla veselá přehlídka 
krásných masek. Karneval nám opět zpestřil pan 
P.  Toman, který nás už poněkolikáté potěšil svou 
varhanní show, která rozzářila celou školku. Děti nejen 
tančily, ale také soutěžily a za svou šikovnost si odnesly 
drobné ceny a sladkosti.

Některé děti z  naší školky a  paní učitelky se  také 
zúčastnily masopustního průvodu naší obcí. Všichni si 
veselé dopoledne náramně užili.

VÝUKA PLAVÁNÍ
Plavání je pro naše děti další oblíbenou aktivitou. 

V píseckém bazénu se děti během deseti lekcí učí plavat 
a získávají tak nejen základní plavecké dovednosti, ale 
i důvěru ve vodě. Plavčice je chválí za odvahu, kterou 
prokazují i ve velkém bazénu. Díky spoustě pomůcek je 
výuka pro děti zábavná a efektivní.
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STOLNÍ TENIS
Pokračujeme v rozvoji stolního tenisu, který děti baví 

čím dál více. Pod vedením trenérů se děti zdokonalují 
v  technice a  některým už se  podařilo udělat pokroky 
ve  hře s  pálkou. Na  tréninky chodí s  nadšením a  už 
se  těší na  každou lekci, kterou absolvují v  tělocvičně 
základní školy. Každý trénink je novým krokem k  jejich 
větší zručnosti a obratnosti.

Školství v obci

DIVADÉLKO OKÝNKO
 Ve pátek 21. 3. 2025 naši školku navštívilo divadélko 

OKÝNKO z  Českých Budě jovic s  pohádkou 
„O trolíkovi“. Dětem se pohádka velice líbila.

JARO UŽ KLEPE NA DVEŘE A S NÍM 
SPOUSTU ZÁBAVY

- Těšíme se  na to, co všechno nám jaro přinese 
a s dětmi prožijeme další krásné chvíle.

- 10.4.2025  se uskuteční sférické kino – planetárium 
od firmy Benetrona se vzdělávacím programem „Čtyři 
roční období.“

- 25.4.2025 fotografování dětí
- 29.4.2025 vyjedeme s  dětmi do  Perníčkovny 

Radešínek v Počepicích
- 20.5.2025  se  uskuteční preventivní vyšetření očí, 

které provede zdravotnická pracovnice ze  společnosti 
PrimaVizus pomocí speciální diagnostické videokamery.

- 28.5.2025 pojedeme na  výlet do  Jihočeského 
zemědělského muzea do Netěchovic

Milena Fauknerová, ředitelka MŠ Kovářov
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Novinky ze Základní školy 
Kovářov 

V  úterý 11.  března svítila budova 
kovářovské školy až do pozdního večera. 

Na  návštěvu totiž přišli budoucí 
školáci a  jejich rodiče, aby si školu 
prohlédli. Na začátku malé předškoláky 

přivítal ředitel a  poté byli návštěvníci rozděleni 
na  skupiny. Těch se  ujali průvodci z  řad žáků osmé 
a deváté třídy, aby se s nimi vydali na putování školou. 
Postupně navštívili osm učeben, ve kterých na ně čekali 
pedagogové a  žáci s  přichystanými zábavnými úkoly. 
V  hudebně se  bubnovalo, ve  školní knihovně 
se  poznávaly pohádky, v  družině se  skákal panák, 
v  tělocvičně se  překonávala překážková dráha, 
ve  výtvarném ateliéru se malovalo poslepu, ve  školní 
dílně došlo na vrtání a přitloukání, v počítačové učebně 
se programovalo a v přírodovědné učebně se poznávala 
zvířata. Poslední zastávkou byla jedna z  učeben 
druhého stupně, kde se  nakonec všichni organizátoři 
i návštěvníci sešli u občerstvení, které pro ně připravily 
žákyně druhého stupně. Na všechny předškoláky, kteří 
úkoly úspěšně splnili, ještě čekala sladká odměna. První 
velká návštěva školy se předškolákům a  jejich rodičům 
líbila. Další je čeká u  zápisu, který proběhne 
4.  a5.  dubna a  na  nějž naváže přípravný kurz 
Předškoláček.

TŘICÁTÝ PRVNÍ ŠKOLNÍ A 
ZEMĚDĚLSKÝ PLES

V sobotu 18. ledna se konal v kovářovském 
kulturním domě již 31. školní a zemědělský ples. 
Základní škola, zemědělské družstvo a spolek rodičů 
při ZŠ se opět daly dohromady, aby to loňskou 
jubilejní třicítkou neskončilo. Těžko říct, zda byla 
větším „tahákem“ skvělá tombola, tradiční vystoupení 
žáků deváté třídy, nebo oblíbená kapela Ešner Band ze 
Sedlčan. Více než tři stovky návštěvníků si každopádně 
užily plesový večer se vším všudy. Postupně se zaplnil 
celý taneční parket a plesová atmosféra ovládla všechny 
návštěvníky. Deváťáci měli nacvičené předtančení na 
téma pohádky Tajemství staré bambitky a po jeho 
skončení byli všichni slavnostně šerpováni. Pak již 
mohli vyrazit do fotokoutku, který byl školní plesovou 
novinkou a jehož fotografie lze nalézt na webu školy. 
Výtěžek z plesu bude připsán na účet Spolku rodičů při 
základní škole a v průběhu roku bude použit na 
financování akcí pro žáky a k nákupu pomůcek do 
školy. Velké poděkování za realizaci celé akce patří nejen 
o r g a n i z á t o rům , a l e t a k é v š e m s p o n z o rům 
a přispěvatelům do tomboly (viz seznam).

VELKÁ DRUŽINA NA TÉMA ILUZE
V úterý 25. února se naše škola proměnila v místo 

plné iluzí, optických klamů a  nevšedních zážitků. 
Akce Velká družina 2025 nabídla jedinečnou 
příležitost nahlédnout do  světa, kde nic není takové, 
jak se na první pohled zdá. Návštěvníci měli možnost 
vyzkoušet si šest tematických stanovišť, která nabízela 
nevšední pohled na  realitu. Velký úspěch slavila VR 
zóna, která účastníky přenesla na  lezeckou stěnu, 
lyžařský svah nebo do  horských výšin. Díky virtuální 
realitě si mohli užít adrenalin a  iluzi pohybu bez 
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nutnosti opustit školní budovu. V  ateliéru iluzí 
se malovalo a  tvořilo – děti i dospělí zde zkoumali, jak 
lze pomocí barev a  tvarů oklamat lidské oko. Další 
stanoviště bylo věnováno optickým klamům, kde si 
návštěvníci mohli vyzkoušet, jak snadno lze zmást naši 
mysl dvojsmyslnými a  nereálnými obrazci. Jedním 
z  vrcholů programu byl hologram, který všechny 
doslova uchvátil svou fascinující hrou světla 
a  perspektivy. A  aby byl smyslový zážitek kompletní, 
připravili jsme i i hudební stanoviště, kde si návštěvníci 
mohli poslechnout skladby generované umělou 
inteligencí. Na  dalším stanovišti si účastníci mohli 
vyrobit vlastní traumatrop – jednoduchou optickou 
hračku založenou na principu setrvačnosti obrazu Akce 
přinesla nejen spoustu zábavy, ale také nové poznatky 
o  tom, jak náš mozek vnímá svět kolem nás. Velká 
družina 2025  se  stala zážitkem pro všechny věkové 
kategorie a  ukázala, že iluze mohou být nejen 
fascinující, ale i inspirativní. Děkujeme všem, že dorazili 
a příští rok se těšíme na viděnou!!!

LETOŠNÍ LYŽÁK ANEB PROSLUNĚNÉ 
HORNÍ MÍSEČKY

V  neděli 2.  února se  sedmnáct statečných 
nepoznamenaných epidemií chř ipky vydalo 
do Krkonoš. Cílem byly Horní Mísečky a skvělá chata 
přímo u  sjezdovky. V  neděli jsme stihli ubytování 
a  první společenský večer, při kterém si na  „horkém 
křesle“ poseděl každý člen výpravy. 

Hned v  pondělí nám ukázaly Krkonoše svou 
prosluněnou tvář. Někteří žáci prokázali své jízdní 
dovednosti hned na  začátku a  vydali se  na Medvědín 
„pilovat“ svůj lyžařský um, mnozí žáci však stáli 
na  lyžích poprvé a  začali pěkně od  začátku. Třetí den 
lyžařského výcviku však zdolali Medvědín již všichni 
a  pokroky u  začínajících lyžařů byly obrovské. Večery 
byly plné společenské zábavy, nechyběly soutěže ani 
diskotéka a  poslední večer si připravili žáci za  své 
pokoje vlastní originální program. Nezapomenutelná 
byla především autentická „Výměna manželek“ 
v  podání nejstarších dívek. Poslední den se  navzdory 
nepříznivé předpovědi počasí opět vyjasnilo a my si tak 
užívali opět horské „azuro“ s  krásnými vyhlídkami 

Školství v obci

na  Sněžku. Všichni žáci již lyžovali tak dobře, že jsme 
„sjížděli“ pouze vysoký Medvědín. Naše horská 
výprava se  vrátila zpět do Kovářova v  pátek 7.  ledna 
večer. Všichni unavení, ale zdraví a plní zážitků. Jediná 
vada na kráse celého výcviku byla skutečnost, že se nás 
bohužel vrátilo o  jednoho žáka méně, neboť toho si 
odvezli v půli výcviku kvůli vysokým teplotám rodiče.

ROZTANČENÁ TĚLOCVIČNA
V  pátek 14.  února se  naše škola proměnila v  rej 

masek a  barev. Karneval přinesl nejen skvělou 
atmosféru, ale i  spoustu zábavy. Tančilo se, hrály 
se oblíbené písničky na přání a nechyběly ani zábavné 
hry, které rozproudily soutěživého ducha. Vrcholem 
programu byla tombola, která přinesla spoustu radosti 
z výher. Celé odpoledne jsme si náramně užili a už teď 
se  těšíme na  příští karnevalovou oslavu… Děkujeme 
všem, kteří se zapojili, a hlavně našim úžasným maskám 
za skvělou atmosféru!

MODERNIZACE NAŠÍ ŠKOLY
Na konci roku 2024  byl v  ZŠ Kovářov dokončen 

projekt Vzděláváme pro 21.  století – modernizace 
odborných učeben a  školní družiny, registrační číslo 
C Z . 0 6 . 0 5 . 0 1 / 0 0 / 2 2 _ 0 4 8 / 0 0 0 4 3 0 1 , k t e r ý j e 
spolufinancován Evropskou unií. Tento projekt byl 
realizován na  základě Integrovaného regionálního 

operačního programu v  rámci 48.  výzvy IROP – 
Vzdělávání – SC 5.1 (CLLD).

Jak sděluje samotný název, díky projektu došlo 
k modernizaci dvou odborných učeben (přírodovědná 
učebna a  interaktivní učebna) a 2.  oddělení školní 
družiny. Součástí navržených úprav byla rovněž dílčí 
modernizace dalších dvou oddělení družiny.

A co se tedy podařilo? V rámci přírodovědné učebny 
došlo ke  zkvalitnění vzdělávací infrastruktury pro 
přírodní vědy. Učebna byla vybavena interaktivním 
LCD displejem, učitelským notebookem, žaluziemi 
a krytem pro topení, zakoupeny byly sady pomůcek pro 
výuku chemie (stavebnice pro modelování atomů), 
přírodopisu (binokulární mikroskopy) a  fyziky 
(pokusné sady pro mechaniku).
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Díky modernizaci interaktivní učebny na 1. stupni 
byla zkvalitněna vzdělávací infrastruktura pro 
polytechnické vzdělávání, cizí jazyky a  pro práci 
s  digitálními technologiemi. Konkrétně byla učebna 
vybavena novým nábytkem (žákovské stolky a  židle, 
učitelská katedra, třídílná tabule, interaktivní displej 
včetně učitelského notebooku, úložné skříně, kryt 
topení a koberec) a zakoupeny byly sady pomůcek pro 
výuku anglického jazyka, polytechniky (magnetické 
a  plastové stavebnice) a  ICT (virtuální realita, 
programovatelní roboti).

Pokud jde o  školní družinu, kompletně nové 
vybavení získalo 2.  oddělení. Místnost byla vybavena 
novým nábytkem (pracovní stoly, úložné skříně, 
závěsné skříňky, zvýšené lůžko, koberec, pracoviště pro 
pedagoga včetně notebooku, kryt topení). Zakoupeny 
byly samozřejmě také sady pomůcek (dřevěná 
stavebnice, tablety, notebooky). Ve  všech třech 
odděleních družiny došlo za  účelem zlepšení 
bezbariérové přístupnosti k výměně vstupních dveří. 

V  rámci energetické úspornosti bylo ve  všech 
odděleních ŠD i  v dotčených odborných učebnách 
vyměněno osvětlení.

Celková výše způsobilých výdajů by měla činit 
1  962  722  Kč, z  toho poskytnutá dotace ve  výši 
1 864 586 Kč a vlastní příspěvek, který hradil zřizovatel 
školy obec Kovářov, 98  136 Kč. Projekt byl realizován 
v rámci Strategie komunitně vedeného místního rozvoje 

MAS Střední Povltaví z. s. na období 2021-2027 „Trvalý 
rozvoj Středního Povltaví 2“.

POETICKÉ DOPOLEDNE
Dne 28.  února 2025 jsme na  naš í škole 

zorganizovali projekt věnovaný básním od  Shela 
Silversteina, kterého se zúčastnili žáci prvního stupně. 
První hodinu starší žáci doplňovali ztracená slova 
do básně „Žába a klokan„ a mladší žáci luštili hledaná 
slova v  přesmyčkách. Druhou hodinu starší žáci 
pracovali s básní „Rozhovor„ od  stejného autora. Měli 
za  úkol přemýšlet o  barvě, vůni a  předmětu, které 
báseň přináší, a  převést tyto představy do  krátkého 
příběhu. Mladší žáci pracovali s  básní „Došly nám 
barvy“. Vymýšleli barvy a  jídla, která se  navzájem 
doplňují. Třetí hodinu si každá skupina vybrala jednu 
báseň, kterou se  naučila zpaměti. Nakonec se  recitace 
natočily a předvedly před celým prvním stupněm. Celý 
den byl velmi povedený a moc se většině žáků líbil.

ÚSPĚCHY NAŠICH ŽÁKŮ 
V SOUTĚŽÍCH

Od ledna se  naši žáci zúčastňují různých soutěží 
a  olympiád, nejvíce úspěchů se  nám podařilo 
dosáhnout již tradičně v přírodovědných soutěžích:

Vynikající 2. místo obsadil náš tým ve  složení Nina 
Jandová, Jaromír Čapek a  Jakub Pešička v  lesnické 
soutěži YPEF. V  regionálním kole soutěže Mladý 
chemik, které proběhlo v  rámci Plzeňského 
a  Jihočeského kraje, předvedli všichni tři naši zástupci, 
kteří tam postoupili z  kola krajského, naprosto skvělé 
výkony: všichni tři žáci se  umístili v  první desítce: 
Marie Krejčová – 9.  místo, Filip Štemberk – 8.  místo 
a  jen jedno místo od  postupu do  celostátního kola 
obsadila Tereza Baštýřová – 6. místo. Dvě ze tří medailí 
v Chemické olympiádě přivezlo naše „chemické“ duo 
z deváté třídy: 1. místo získal Filip Štemberk a 3. místo 
Marie Krejčová. Oba si ještě také poměří své znalosti 
a  dovednosti s  dalšími vítězi okresů v  kole krajském. 
Dařilo se také tradičně v Biologické olympiádě: 2. místo 
a  s ním i  postup do  kraje vybojovala Nina Jandová, 
další dva žáci obsadili místa v první desítce, konkrétně 
7. místo Jakub Pešička a 10. místo Jaromír Čapek.

V zeměpisné olympiádě se našim žákům nepodařilo 
d o s á h n o u t n a  p ře d n í u m í s těn í , p ře s t o j i m 
za  reprezentaci naší školy děkujeme, konkrétně jde 
o Ivu Podlahovou, Agátu Janči, Jaromíra Čapka, Jakuba 
Pešičku a  Jana Tomana. V  dějepisné olympiádě 
se  úspěšnými řešiteli stali všichni tři naši žáci, 
konkrétně Nina Jandová, Eliška Fumfálková a  Vítek 
Vorel. Pochvalu si zaslouží také žákyně Marie Krejčová, 
která reprezentovala naši školu v olympiádě z  českého 
jazyka.

I letos si naši žáci přivezli z okresního kola recitační 
soutěže vynikající umístění. Ze  čtyřčlenné kovářovské 
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KOVÁŘOVAN 
i tentokrát na začátku roku dodržel místní tradice – 

5.  ledna se  zúčastnil obchůzky s  klibnou a  kozlíky 
a  1.  března v  hojném počtu kovářovského masopustu 
a  poté i maškarního průvodu v Milevsku. Velké díky 
patří těm, kteří pro nás před svými domy a  na  návsi 
připravili pohoštění.

Ještě předtím, 1.  února, jsme se  společně 
s  milevským maškarním sdružením zúčastnili 
„Hustopečských ostatků“, což jste možná někteří 
zaznamenali v televizních zprávách.

Jeden taneční pár nás o  víkendu od 7.  února 
reprezentoval v Chorvatsku na slavnostech tamní české 
komunity v  oblasti Daruvaru, kde se  stále snaží 
dodržovat české tradice. 

8.  března jsme s  našimi programy vystoupili 
v Borovanech na Jarním setkání, naše muzika tam poté 
i hrála do tance. Bylo to moc příjemné setkání.

výpravy si totiž všichni čtyři zajistili postup 
do krajského kola. První místo v 1. kategorii 

(2. – 3.  třída) patří Adéle Pytákové, první místo ve 
2.  kategorii (4. – 5.  třída) získal Dominik Schmeller, 
druhé místo pak Jolana Kuzdasová. Do  třetice všeho 
dobrého – první místo ve 4.  kategorii (8. – 9.  třída), 
obsadila naše zkušená a veleúspěšná recitátorka Marie 
Krejčová.

Děkuji všem jmenovaným žákům za  příkladnou 
reprezentaci školy a pedagogům za poctivou přípravu 
žáků na soutěže. 

Novinky ze základní školy připravil Libor Mandovec 
(další autoři příspěvků: P. Slivková Štěpánková, Jana 

Hubičková)

Adresa – ZŠ Kovářov, Kovářov 80, 398 55 Kovářov, 
Telefon – 382 594 118 (škola), 382 594 215 (školní 
jídelna), E-mail – zs.kovarov@volny.cz, Webové 

stránky – www.zskovarov.cz
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Blíží se  Velikonoce. Na  neděli 20.  dubna 2025 od 
16  hod připravujeme program pro děti – loutkovou 
pohádku a  nějaké to velikonoční děláníčko, sledujte 
plakáty a přijďte si s dětmi uplést pomlázku.

Ve dnech 30.  května až 1.  června 2025 proběhne 
XXIX. jihočeský folklorní festival Kovářov 2025. 
V  páteční večer se  opět uskuteční tradiční kulinářská 
ochutnávka, tentokrát půjde pro velký úspěch opět 
o  „chlebování“. Můžete si již nyní připravovat 
a  zkoušet recepty. Všichni jste srdečně zváni. Hlavní 
program jako tradičně proběhne v  sobotu 31.  května 
odpoledne a  večer bude na  návsi ve  stanu pouťová 
zábava. V  neděli dopoledne se  pak můžete zúčastnit 
krojované mše. Těšíme se na Vás a doufáme v příznivé 
počasí.

Přejeme Vám všem krásné jaro!      
Kovářovan

Tradiční pochod uzavřel 
rok 2024 

Poslední sobota v  roce 2024 patřila tradičnímu 
pochodu. I  pro tentokrát byly připraveny dvě trasy, 
které spojoval stejný začátek. Začínalo se  v  Obecní 
knihovně Kovářov, poté se  šlo k  Zemědělskému 
družstvu a odtud k Zalužskému rybníku, kde se  trasy 
rozdělily. Kratší trasa čítala 10 km a vedla přes Korňouz 
směrem k Vladyčínu, odkud se  šlo na Dobrou vodu. 
Dlouhá trasa, měřící 16 km, pokračovala od Zalužského 
rybníka na  Březí, Předbořice, Zahrádku až k  Dobré 
Vodě, kde se  obě trasy setkaly. Zde, u  Jakšova kříze, 
čekalo na pochodníky občerstvení, o které se postarali 

muži z  SDH Vladyčín, za  což jim patří obrovský dík. 
Pochodníci si mohli opéci buřta na  ohni, dát si čaj, 
limču, pivo nebo i něco ostřejšího.

Po posilnění se  opět všichni vydali směrem k  cíli. 
Pokračovalo se  kolem bývalého kamenolomu 
ve Vepicích, Zeměráje až do Kovářova. Moc děkujeme 
všem zúčastněným, neboť vás bylo nádherných 465. 
Budeme se na vás opět těšit na konci letošního roku.

Helena Šeráková

Obecní ples v Kovářově 
V sobotu 1. února se v Kulturním domě v Kovářově 

konal tradiční Obecní ples. K  tanci i  poslechu hrála 
skvělá hudební skupina RHYTMIC z  Dobříše 
a  o  večerní vystoupení se  postarala taneční skupina 
NRG-Open Class – My ženy. Oběma souborům patří 
velké poděkování za  nezapomenutelný kulturní 
zážitek.

Pro účastníky byla připravena malá i velká tombola, 
která se losovala kolem půlnoci. Výběr cen byl opravdu 
pestrý, a  proto patří obrovský dík všem sponzorům 
za jejich štědré dary. Seznam sponzorů najdete níže.

Děkujeme všem, kteří se  plesu zúčastnili, a  těšíme 
se na další společný večer plný tance a zábavy!

Helena Šeráková
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Pak už se  od komunikace spojující mimo jiné 
Kovářov s  Krásnou Horou n/Vlt. stoupalo k  chatě 
na Onom Světě, který od  začátku šedesátých let tvoří 
symbolické, a  současně samosprávné pomezí našeho 
a Středočeského kraje. To, že zdejší Langova rozhledna 
nebyla momentálně přístupná, zúčastněným zas až 
tolik nevadilo. Onoho dne jinak vcelku příznivé, 
slunečné počasí kvůli mlžnému oparu, olizujícímu 
krajinu poblíž Orlické přehrady, výhledům do dalekého 
okolí stejně dvakrát nepřálo.

Následoval průšlap lesním porostem po  místní 
naučné stezce a  poté už jen sestup na  silnici, která 
dovedla pochodníky – povětšinou ještě za  denního 
světla – zpět do vyhřátých útrob předbořické hospůdky. 
Zde na zdravě znavené pohodovou zimní procházkou 
čekal gastro-bonus v podobě domácí polévky i dalších 
pochoutek.

Po příchodu do  cíle nečekaně vysokou účast 
potvrdil i Daniel Kudela. „Měli jsme připravené přesně 
dvě stovky lístků s itinerářem a mapkou trasy. Nicméně 
už kolem poledního nám bylo jasné, že takový počet 
stačit nebude. Zbylým startujícím jsme umožnili 
se orientovat alespoň přes načtený QR kód. Ovšem pár 
dní předem instalované značení v  podobě barevně 
sjednocených fáborek zatím nikdy nezklamalo“, usmívá 
se očividně spokojený činovník z této malebné vísky.

PAVEL „P“ KRÁL

Kultura, spolky, aj.

Z Předbořic „na tajnačku“ si 
tentokrát vyšlápli 

k rozhledně Onen Svět 
P Ř E D B O Ř I C E – S e v e r 
zapřehradního Písecka náleží 
v zimním období již pěknou řádku 
roků turismu. Jestliže poslední 
sobota starého roku v  tomto 
s m y s l u p a t ř i l a s a m o t n é m u 
Kovářovu, ta následující po svátku 
Třech králů povětšinou lokálně 
n e j r o b u s t ně j š í H r e j k o v i c k é 

dvacítce, pak třetí lednová je už hezkou řádku let 
„vyhrazena“ o  něco drobnějšímu pochodu osadníků 
z  Předbořic, a  to místní kolátorou. Tedy výšlapu 
katastrem, který v minulosti náležel pod zdejší – byť už 
delší dobu neexistující – farnost, který si 18. ledna i tak 
nenechalo ujít téměř dvě stě padesát lidí.

„Oficiální zahájení akce se ustálilo až o 13. hodině. 
To aby zájemci, kteří k  nám přijedou třeba i  z větší 
dálky, měli dostatečný časový polštář a před vlastním 
startem možnost se posilnit ve zdejším hostinci. Ten je 
nám všem současně jakýmsi zázemím“, sdělují unisono 
spolupořadatelé akce a  současně bratři Petr a  Daniel 
Kudelovi. O kolikátý ročník se nyní jednalo, si oni ani 
další organizátoři, rekrutující se  převážně z  místního 
SDH, nevedou přesnou statistiku. Jen přikyvují 
na dotaz, zda se zdejší turistický podnik rozběhl někdy 
ke konci první dekády probíhajícího století.

Samotná trasa měřila přibližně 12 kilometrů. Její 
předem utajený směr se  všichni startující dozvěděli – 
jako již obvykle – až při předávání listu s popisem. Z něj 
vyčetli, že okružka povede přes osadu Jalovčí, kolem 
samoty Na  Třepené, až k  před časem vysvěcené 
kapličce Peckov. Nedaleko pod ní byla pro pochodníky, 
mezi kterými se našel např. i jeden s trvalým bydlištěm 
až v  severočeské Roudnici nad Labem, připravena 
„oficiální“ občerstvovací stanice. A  to včetně teplého 
pultu, z něhož se zájemcům servírovaly porce čerstvého 
ovaru.

Ještě před soumrakem se prakticky všem účastníkům, mezi nimiž 
nechyběli ani jedinci s holemi typu nordic-walking, podařilo sestoupit 
z vršků kolem Onoho Světa na cestu vedoucí zpět k vísce Předbořice.

1.) Klesání od teprve nedávno zbudované kapličky sv. Heleny u samoty 
Peckov. Po celý čas pochodu svítilo turistům do kroku téměř předjarní 
sluníčko 

Občerstvovací stanici umístili pořadatelé právě pod Peckov. Z teplého 
pultu zájemcům servírovali ovárek jako z domácí zabijačky, 
a dohlíželi i na dodržování pitného režimu.
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Letní kino 
Vážení milovníci letní pohody,
I  v roce 2025 pro vás připravujeme promítání letního 
kina Šachta. Promítání bude na  obvyklém místě, a  to 
vrchu Lipném u haly. Pro tento rok připravujeme dvě 
promítání, pátky 11.7.  a 25.7. Konkrétní filmy teprve 
zveřejníme, proto sledujte www stránky a  facebook 
Obce Kovářov. Promítání začne vždy po setmění, avšak 
brány letního kina se otevírají vždy mnohem dříve, cca 
v 18 – 19 hodin. Před promítáním zde můžete využít 
kiosku Venclových a posedět či pohovořit se známými 
či neznámými. Budeme se na vás všechny moc těšit.
Za kino Šachta

Aleš Zeman

Maškary ovládly Kovářov  
První březnová sobota patřila Masopustu. Před 

Kulturním domem se  sešla královská družina, 
doprovázená velkou skupinou maškar. Společně 
se  vydali k  obecnímu úřadu, kde je přivítala paní 
starostka a  symbolicky jim předala klíč od  obce, čímž 
jim udělila povolení převzít vládu nad Kovářovem. 
Následoval tradiční průvod obcí, během něhož místní 
obyvatelé připravili bohaté pohoštění. Masopustní 
veselí vyvrcholilo na  návsi, kde na  účastníky čekaly 
lahodné zabíjačkové pochoutky. Pan Pavel Slivka spolu 
s  pracovníky technického oddělení opět připravil 
jitrnice a  tlačenku, za  což jim patří velké poděkování. 
Nechyběly ani sladké koláčky, které doplnily hostinu. 
Účastníci průvodu mohli zabíjačkové speciality zapít 
pivem, zahřát se  čajem nebo si dopřát něco ostřejšího. 
Velké poděkování patří také kovářovským hasičům, 
kteří pomohli s organizací občerstvení na návsi. 
Děkujeme všem, kteří se  na letošním Masopustu 
podíleli, a těšíme se na příští rok!

Helena Šeráková

Obecní knihovna Kovářov 
BESEDY V KNIHOVNĚ

V březnu knihovnu navštívily děti z MŠ Kovářov. 
Nejprve přišly děti  z malé třídy, další den pak jejich 
starší kamarádi z předškoláku. Povídali jsme si o tom, 
jak k nám pomalu přichází jaro, zvířátka se probouzí ze 
zimního spánku a rostou kytičky. Společně jsme si řekli 
jarní básničku. 

Děti si mohly prohlédnout knížky, vymalovat 
obrázek s jarní tématikou nebo vyrobit motýlka z 
papíru, kterého si pak odnesly domů. 

Těšíme se na další milé setkání.
Petra Pešičková

JARNÍ DÍLNA
Ve středu 26.3. odpoledne jsme v naší knihovně 

pokračovali s "vítáním jara“, tentokrát v rámci Klubu 
Kovařík . Pod vedením lektorky paní Sylvie 
Šindelářové jste si mohli vyrobit krásné jarní dekorace z 
květin, mechu, proutí i kočiček. 

Těm, kdo přišli, děkujeme a věříme, že si to všichni 
moc užili.

Petra Pešičková
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Klub Kovařík aneb kovářovská 
kobyla nechodí bosa 

Rok 2024 přinesl premiéru projektu Klub Kovařík, 
který vznikl z  potřeby zapojit do  kulturního života 
na Kovářovsku všechny občany.

Obyvatelstvo na Kovářovsku stárne, je zde spousta 
seniorů. Nabídka sociálních služeb pro občany je dobrá, 
funguje zde terénní pečovatelská služba, máme dům 
s  pečovatelskou službou a  chráněné bydlení. Potřební 
mají možnost nabízené služby využít. Cílem projektu 
bylo začleňování těchto osob do místní komunity a tím 
p ř e d c h á z e t j e j i c h s o c i á l n í m u v y l o u č e n í . 
Předpokládáme, že zdravotní stav a  kondice „našich“ 
seniorů jsou rozdílné. Rozhodli jsme se  pro změnu 
vytvořením Klubu Kovařík. V  rámci klubu jsou 
připravovány různorodé aktivity, které jsou zaměřeny 
na přednášky pro seniory (např. o péči o  zdraví, jaké 
pomůcky mohou využívat ke  zlepšení svého života, 
o  mediální gramotnosti a  bezpečnosti práce 
s internetem) a společná setkávání.

Cíle projektu bylo dosaženo uspořádáním několika 
přednášek či setkání. V  rámci Klubu Kovařík byly 
uspořádány přednášky na  téma „Zdravý selský rozum 
pro dobu informační – jak se  vyznat v  mediálním 
chaosu“, Reklama a  manipulace, divadelní historie 
v  obci spojená s  výletem na Hostínské divadelní léto, 
zahrnující zhlédnutí divadelního představení. Dále byl 
uspořádán výlet do  Milevského kláštera a  zájmové 
činnosti, zahrnující workshopy zaměřené na rukodělné 
činnosti. V  rámci tohoto projektu byl také pořízen 
kávovar na společná setkávání.

Te n t o p ro j e k t b y l p o d p o ře n z  ro z p o č t u 
JIHOČESKÉHO KRAJE v  rámci dotačního programu: 
Podpora aktivit pro rodiny, osoby se  zdravotním 
postižením a seniory.

Celkové náklady: 35 060 Kč
Dotace z Jihočeského kraje: 30 000 Kč
Obecní prostředky: 5 060 Kč

KLUB KOVAŘÍK POKRAČUJE I V ROCE 
2025!

V  roce 2025  chceme v  projektu Klub Kovařík 
pokračovat, protože věříme, že má smysl a  velký 
potenciál. Jeho hlavním cílem je začleňování seniorů, 
rodin se  zdravotně znevýhodněnými dětmi a  osob 
pečujících o  své blízké do  místní komunity. Tyto 
skupiny často potřebují alespoň na  chvíli změnit svůj 
každodenní režim, načerpat síly a  získat podporu 
od ostatních. Naše aktivity ale nejsou určeny jen těmto 
skupinám – Klub Kovařík je otevřený všem občanům 
bez rozdílu. Rádi bychom společně vytvořili komunitu 
lidí, kteří si chtějí užít příjemné chvíle, podělit se o své 
zkušenosti nebo se jen pobavit a načerpat inspiraci.    

Na  našich setkáních jsou vítáni děti, rodiče, 
prarodiče i všichni ostatní – zkrátka každý, kdo má chuť 
být součástí něčeho smysluplného.

Plánované aktivity na rok 2025 uvádíme níže, s tím, 
že může dojít k  jejich úpravě dle aktuálních potřeb 
a přání účastníků. Máte-li jakýkoliv nápad nebo přání, 
neváhejte se na nás obrátit! Budeme rádi za  jakoukoliv 
zpětnou vazbu i vaši účast.

Těšíme se na společně strávené chvíle!
Helena Šeráková

VÁNOČNÍ DÍLNA V KLUBU KOVAŘÍK
Poslední akcí Klubu Kovařík v  loňském roce byla 

Vánoční dílna, která se  konala 17.  prosince v  DPS 
Kovářov. Pod vedením Sylvie Šindelářové, DiS., jsme 
společně vyráběli anděla a při tom si povídali o všem 
možném. Nechyběl ani vánoční čaj a  cukroví, které 
dotvořily sváteční atmosféru.

Bylo to krásně strávené odpoledne plné tvoření, 
pohody a milých setkání.

Helena Šeráková

JARNÍ PROBOUZENÍ S NETOPÝRY
 Tak zněl název besedy s organizací Nyctalus, která 

se konala v pondělí 17. března v klubovně KD Kovářov 
v  rámci Klubu Kovařík. Mohli jsme se  tam dozvědět 
nejen o tom, jak se na jaře probouzí zvířata ze zimního 
spánku, vracejí se ptáci z teplých krajin, ale především 
spoustu zajímavostí o netopýrech. Dva ochočené, trvale 
hendikepované, nám přivezly paní Anna Bláhová 
a Dagmar Zieglerová ukázat. Děti si je mohly pohladit 
a odvážnější dokonce i nakrmit červy. 

Petra Pešičková 

Kultura, spolky, aj.
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Hostínské divadelní léto 
Vážení diváci, „Hostínské divadelní léto“ se kvapem 
blíží, všichni víme, jak čas letí. Nabízím vám tedy tituly, 
které jsou před podpisem smluv na letošní přehlídku, 
která se koná od čtvrtka 7. srpna  do 10. srpna 2025.
Ve čtvrtek 7.8. v 19,30 zahajuje Divadlo Ungelt 
„Všechny báječné věci“ s Richadem Krajčem v „one 
man show“.
Další tři večery budou náležet agentuře Harlekýn.
V pátek 8.8. v 19,30 se můžete těšit na komedii 
„Manželské turbulence“. Hrají: Václav Vydra, 
Michaela Badinková, Josef Carda/Antonín Procházka, 
Štěpánka Křesťanová.
V sobotu 9.8 v 19,30 již po několikáté přivítáme Simonu 
Stašovou v představení „Cena za něžnost“, jejími 
partnery budou  Miroslav Etzler, Kamila Trnková, 
Otakar Brousek ml./Jan Teplý ml., Jessica Bechyňová.
V neděli 10.8. ve 14,00 jako každý rok uvedeme 
pohádku Divadla NAVĚTVI „Bajaja!“ Hrají: Jakub 
Baran, Matěj Kroupa.
V neděli 10.8. v 19,30 se rozloučíme  hrou „Jen 
pravdu,drahý“   Hrají: Jan Čenský, Dana Morávková, 
Josef Carda, Štěpánka Křesťanová.
Ceny vstupenek se i pro letošní rok ještě pokusíme 
zachovat, tedy 450,-/420,-Kč. A jako každý rok si přejme 
hezké počasí.

                                              Václav Bláha, organizátor 
přehlídky

P.S. Richard Korbut v loňském roce zaznamenal video, 
které je uvedeno jako „Vzpomínka na Hostínské léto 
2024“. Podívejte se na: www.divadlovhostine.cz.  
Facebook -  Hostínské divadelní léto nebo Youtube.

SDH LAŠOVICE 
DĚTSKÝ MAŠKARNÍ KARNEVAL V 

ZAHOŘANECH
Dne 22. 2. od 14:00  se v KD Zahořanech uskutečnil 

3. dětský maškarní karneval.
Zavítalo k  nám 54 dětí, všechny děti měly krásné 

masky.
Děti si u  nás mohly zasoutěžit např. ježděním 

na  lyžích, běžením slalomu v papírovém autíčku, také 
se zapojili rodiče, kteří vozili děti v nákupních vozících. 
Lašovickým expresem se  děti i  rodiče mohli svézt 
po celém sále.
Čtyřčlenná porota vybrala nejkrásnější masky 

ve  věkové kategorii: 0-2 roky, 3-5  let, 6-9  let, 10  let 
a výše.

Nakonec se  vylosovala tombola a  každé dítě si 
odneslo nějakou drobnost. Poté přišlo dražení 
3 domácích dortů.

Kultura, spolky, aj.

Na závěr měly děti parket pro sebe a  pořádně si 
zařádily.

Nesmím zapomenout ani na náš tým SDH Lašovice 
za velkou pomoc při chystání sálu a občerstvení.

Tímto děkujeme za účast a příští rok se na Vás opět 
těšíme.

JARNÍ SETKÁNÍ HASIČEK
Minulý rok jsme dostaly poprvé pozvánku 

na  setkání žen z  SDH, rády jsme se  zúčastnily 
a pobavily se.

I letos jsme se zúčastnily, setkání se konalo ve Žďáru 
u  Protivína. Za  SDH Lašovice se  zúčastnily Kateřina 
Navrátilová, Kateřina Jircová a Julie Vošická.

Příspěvkem na  setkání je, že každá přinese 
kulinářské umění, tak i  letos jsme přinesly to nejlepší 
z  naší kuchyně: Pařížské dortíčky, Míša řezy a  šneky 
z listového těsta.

Každá hasička, která přišla, dostala kytičku 
a skleničku sektu na uvítanou.

Velké díky patří ženám, které tuto akci obnovily. Je 
velmi milé se setkat a poznat hasičky z jiných sborů.

Kateřina Jircová
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 Sbor Dobrovolných Hasičů Kovářov děkuje 
všem za dary na 16. ples konaný 22. 2. 2025 

v Kovářově.
SDH Kovářov, Obec Kovářov, Jednota Milevsko,  

Roman Müller-Restaurace Na Křižovatce, MVDR 
Kateřina Nováková,  František Slivka-stavební práce, 
Pavel a Růžena Hrochovi Kovářov, Členové SDH 
Kovářov, Elektro Sl ivka, Zuzana Janečková- 
www.cvokhause.cz, Václav Kroupa ml. Kovářov – 
truhlářské práce, Aleš Klíma Kovářov, Libor Škoch 
Kovářov, Jirka a Šárka Novákovi Kovářov, Aleš Zeman, 
Sankov s.r.o., Smetanovi Kovářov, Kuchtovi Kovářov 
86, Hana Kuchtová Kovářov 135, Mirka Smrčinová 
Kovářov, Pila Vepice-Petr Pašek, TJ ZD Kovářov, Josef 
Vála Kovářov, Disko Heart Kovářov, Marie Bursíková 
Kovářov, Jana Petýrková - výroba dortů, Lenka 
Procházková Předbořice, Klímovi Milevsko, Pavel 
Hroch ml. Kovářov, Monika Hrochová Kovářov, Peří 
Mareš Milevsko, Ilona Jančiová- Ilona optik, Denisa 
Kostková, Stanislav Kostka, Lukáš Faukner, Fauknerovi 
Kovářov, Jirka Beneš a Jana Hajasová, JUMP aréna 
Tábor, Zbyněk Hlavín Kovářov, Zdeněk Brůžek Bobcat, 
Park hotel Mozolov, Ondřej a Ivona Pintovi, Rudolf 
a Natka Nowakovi, Tomáš a Hana Kuchtovi, Grůbrovi 
Předbořice, Srdíčko Milevsko, Zbyněk Škoch, MS 
Kášovice, Gottfrídovi Kovářov, Ludmila Boháčová, 
Pekárna Jaroslav Kolář Kovářov, Pekárna Chyšky Petr 
Janda, Sláva Junek, Petr Šindelář Vepice, Víťa Vinetů 
Oupic Tábor, Martin Zeman Tábor, Lukáš Kotrba, 
Martin Faukner, Zahradnické potřeby Tůma České 
Budějovice, Jan Slivka, Josef Hlavín, Marek Mendlík, 
Novotný Milevsko, Pavel Slivka st., Šmelerovi Kovářov, 
Drive taxi Tábor, Šimon Bursík, Jan Bursík, MS Chvaleč 
Třebelice, Pavel Škoch Kotýřina, MAS Střední Povltaví, 
Wellnes Hotel MAS, Farma Václav Štemberk.

Josef Grůbr
Starosta SDH Kovářov

Velitel zásahové jednotky

Kultura, spolky, aj.

SDH – KOVÁŘOV 
Vážení spoluobčané, sestry a bratři hasiči

Sbor Dobrovolných hasičů Kovářov 
si připomíná 140  let od  svého 

založení. Řádná valná hromada 
se  konala 18.  1. 2025 v  hasičské 
zbrojnici v  Kovářově. Zde byli 

p ř í t o m n í č l e n o v é s e z n á m e n i 
s  plněním plánu pro rok 2024. Dále byli seznámeni 
s finanční situací sboru, zprávou velitele sboru, zprávou 
velitele zásahové jednotky a  plánem na  rok 2025. 
Následovala diskuse, kde se  s  příspěvkem připojili 
hosté, a  to starostka obce Kovářov Gabriela Zítková 
a starosta okrsku Kovářov Zdeněk Brůžek ml. Na závěr 
přijala valná hromada usnesení o  stavu SDH Kovářov 
za rok 2024 a plánu na rok 2025. Sbor bude nadále úzce 
spolupracovat s obcí Kovářov na  akcích pro děti, a  to 
pálení hranice v dubnu, dětský den v červnu a drakiáda 
na podzim. 17. 5. 2025 od 13:00 hodin proběhne v rámci 
oslav 140  let od  založení SDH Kovářov soutěž 
na Kovářovských Hůrkách v požárním útoku o pohár 
starosty SDH Kovářov, kdy srdečně zveme všechny 
spoluobčany, aby přišli strávit hezké odpoledne s hasiči.

22.  2. 2025 jsme organizovali 16. Hasičský ples 
na  který dorazilo 167  spoluobčanů. Těm jsme nabídli 
bohatou tombolu včetně tradičních zabijačkových 
pochoutek vlastní výroby. Hrála hudební skupina MIX 
Tábor. Termín 17.  plesu v  roce 2026 zatím není 
stanoven. Děkuji všem, kteří nás přišli podpořit účastí, 
a všem, kteří přispěli do tomboly darem.

SBOR DOBROVOLNÝCH HASIČŮ KOVÁŘOV
1885 - 2025

si Vás dovoluje pozvat na oslavu 140. výročí založení,
které se koná 17.5.2025 v Kovářově

Program oslav: 
Soutěž o pohár starosty SDH Kovářov
12,00 - 12,30 h shromáždění všech pozvaných sborů stadion Kovářovská Hůrka
12,45 - 13,00 h prezentace sborů
13,00 h přivítání sborů a hostů
13,30 h ocenění zasloužilých členů sboru
14,00 h zahájení soutěže o pohár starosty SDH Kovářov v požárním útoku
16,00 - 17,00 h předpokládané vyhlášení výsledků



www.kovarov.cz 
FB Obec Kovářov  37

Tel.: +420 382 594 218
obec@kovarov.cz

Naše žactvo se ale samozřejmě od vydání minulého 
čísla zpravodaje účastnilo i dalších krajských 
bodovacích turnajů a je vidět, že úspěšnost se postupně 
zlepšuje. Poctivý trénink a pravidelná účast na 
turnajích přinášejí své ovoce.

Nikola Dvořáková a Jan Škoch se zúčastnili 
prosincového krajského bodovacího turnaje staršího 
žactva (U15) ve Vodňanech, přičemž ještě věkově 
spadají do kategorie žactva mladšího (U13). Oba dva 
shodně vybojovali 3. místo v útěše.

Monika Podlahová a Dominik Bučko absolvovali 
18.  ledna turnaj nejmladšího žactva (U11) v Lipí. 
V konkurenci dalších 7 děvčat, respektive 20 chlapců, si 
vedli dobře. Odehráli každý 5 zápasů, z nichž 
3 dokázali vyhrát a 2 prohráli. Oba předvedli napínavé 
výměny a několik zápasů rozhodovalo až v 5. setu. 
Monča si vybojovala 3. místo, Domča skončil na 
11. místě.

V sobotu 15. března nechyběla kovářovská výprava 
na přeboru Jihočeského kraje jednotlivců v kategorii 
staršího žactva (U15) v Soběslavi. Jan Škoch, Marie 
Škochová a Monika Podlahová jeli především sbírat 
zkušenosti, protože věkově spadají do nižších 
soutěžních kategorií, takže se potkali se soupeři o 2 - 4 
roky staršími. O den později přijeli do Soběslavi Václav 
Slaba a Ondřej Sedlák na přebory v kategorii dorostu 
(U17). Bohužel na obou turnajích všichni skončili hned 
v základních skupinách, a le svedl i několik 
vyrovnaných bitev. Věříme, že nabytou herní praxi 
zúročí na dalších krajských přeborech či bodovacích 
turnajích.

I náš klub pořádá tradičně dva krajské bodovací 
turnaje, aby si kovářovské žactvo mohlo vyzkoušet 
atmosféru krajských turnajů na domácích stolech. 
V  sobotu 25. ledna jsme hostili turnaj staršího žactva 
(U15), kterého se zúčastnilo 19 chlapců a 11 dívek 
z  celého Jihočeského kraje. Za nás nastoupili Honza 
Škoch, Dominik Bučko, Marie Škochová, Monika 
Podlahová a Nikola Dvořáková, přičemž všichni 
jmenovaní stále spadají i do nižších soutěžních 
kategorií. A nevedli si špatně. Maruška vyhrála útěchu, 
Monča a Nikča v ní skončily třetí. Honza byl v útěše 
chlapců druhý a Domča 4.-7. Nikola ještě přidala 
3. místo ze čtyřhry dívek. Dvouhru žáků celkově vyhrál 
Tomáš Jareš z Vodňan, za žákyně si vítězný pohár 
a  koláč odnesla Ela Schwarzová z Vimperku. Čtyřhře 
kralovaly dvojice Alexa - Petik (Sudoměřice, Sokol ČB) 
a Schwarzová - Pavlíčková (Vimperk).

Nedělního turnaje mladšího žactva (U13) se celkem 
zúčastnilo 18 chlapců a 12 dívek. Za Kovářov nastoupili 
Jan Škoch, Dominik Bučko, Marie Škochová, Monika 
Podlahová a Nikola Dvořáková. Domča dokázal 
postoupit ze základní skupiny, ale v pavouku hlavní 
soutěže vypadl po prvním kole. Honza měl těžký los, 
dostal se do útěchy, kterou po zlepšujících se výkonech 
vyhrál. Všechny tři kovářovské hráčky postoupily ze 

Sport v obci

TTC KOVÁŘOV 
Po čtrnácti letech se Kovářov dočkal vítěze krajského 

turnaje. Monika Podlahová triumfovala na krajském 
bodovacím turnaji nejmladšího žactva (U11), který se 
konal v sobotu 8. března v Českých Budějovicích. Od 
doby, kdy na krajské úrovni vítězila Aneta Smetanová, 
se žádnému kovářovskému hráči či hráčce nepodařilo 
celý turnaj vyhrát, přestože mnohokrát podávali skvělé 
a bojovné výkony. Monika Podlahová si na 
budějovickém turnaji vedla skvěle už od samého 
začátku. S přehledem a bez ztráty setu ovládla svou 
skupinu a postoupila do vyřazovací části. V semifinále 
ji čekala napínavá bitva s Gabrielou Švejdovou, nejvýše 
nasazenou hráčkou turnaje při neúčasti krajské jedničky 
Natálie Maršánové. Monika zvítězila a ve finálovém 
zápase se utkala s turnajovou dvojkou Anetou 
Dvořákovou z Hluboké nad Vltavou. V rozhodujícím 
souboji prokázala pevnou ruku a zvítězila. 

Vedle Moniky Podlahové se na turnaji dařilo také 
Dominiku Bučkovi, který vyhrál soutěž útěchy mezi 
žáky. Bojovný výkon předvedl v jejím finále 
s  žimutickým Ondřejem Floriánem, kde publikum 
sledovalo dramatickou bitvu se zatajeným dechem. 
Dominikovi přitom postup ze základních skupin do 
pavouka hlavní soutěže unikl jen těsně, když 
v  rozhodujícím pětisetovém zápasu podlehl Antonínu 
Lehkému ze Sokola Lodhéřov v poměru 12:14. I přes 
tuto těsnou porážku však ukázal svou kvalitu 
v  pavouku útěchy. Turnaje se zúčastnilo celkem 
10  dívek a 24 chlapců. Zajímavostí je, že Kovářovští 
málem do Budě jovic ani neodcestovali kvůli 
chybějícímu řidiči. Situaci nakonec zachránila trenérka 
nejmladšího žactva Iveta Janská, která zajistila dopravu 
na tuto nakonec veleúspěšnou výpravu.

Monika Podlahová vyhrála KBT nejmladšího žactva v ČB (foto: Iveta 
Janská)
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vyrovnanosti družstev a nevyzpytatelnosti výsledků 
pražských týmů to nakonec bylo sedmé místo. Při 
pohledu na počty bodů je vidět, jak byla soutěž 
vyrovnaná. Dokonce i vítězné družstvo TJ AVIA 
Čakovice A utržilo pět porážek.

Co se  týče individuální úspěšnosti kovářovských 
hráček, nejlépe si vedla Blanka Kocourková (65,91 %), 
dále Kateřina Ďurišová (57,45  %) a  Nela Horká 
(32,50 %). Radka Horká před zraněním držela 73,91 %.

Družstvo mužů se  v  okresním přeboru hledalo 
výsledkově i personálně. Nepodařilo se dát dohromady 
nejlepší složení týmu pro klíčová utkání. Všichni sice 
bojovali, ale několikrát v důležitých momentech těsně 
prohráli. Nicméně, je potřeba vzít v  úvahu, že dva 
nejlepší hráči z  loňské sezóny – Vojtěch Poslušný 
a  Augustin Riant – přestoupili do  družstev hrajících 
vyšší soutěže. Závěr okresního přeboru se družstvu ale 
povedl a ukázal jeho možnosti. Kovářov – Svatkovice C 
13:5 a Kovářov – Heřmaň B 10:8. V obou utkáních Aneta 
Smetanová bez prohry a  Jiří Mošanský jen se  dvěma 
prohrami. V posledním utkání proti Svatkovicím B tým 
prohrál 5:13, ale bodovali Jiří Mošanský a nová nadějná 
posila Lukáš Vlna. Celkově družstvo skončilo na 
8.  místě tabulky. Do  nové sezóny je stále otevřená 
možnost, že by se z divizní Bechyně vrátil Michal Špeta 
a tým by rázem chtěl hrát o postup do krajské soutěže.

Na 13.  září plánujeme 9.  ročník Memoriálu Jiřího 
Vlka, který bude probíhat pro stolní tenis poměrně 
netradiční formou – turnajem dvojic.

František Špeta, Bára Riazanova

svých skupin, Nikča z prvního místa, Monča a Maruška 
z druhého. V pavouku hlavní soutěže bohužel všechny 
vypadly v prvním kole. Ve čtyřhře žákyň vybojovaly 
Maruška a Nikča třetí místo. Dvouhru mladších žáků 
celkově vyhrál Tomáš Suchý z Volar a mladší žákyně 
stejně jako předchozí den Ela Schwarzová z Vimperku. 
Čtyřhry ovládly dvojice Augusta - Batysta (Kaplice, 
Prachatice) a Schwarzová - Kučerová (Vimperk).

Chtěli bychom i touto cestou poděkovat Obci 
Kovářov v čele s paní starostkou Gabrielou Zítkovou 
a MAS Střední Povltaví s předsedou Pavlem Hrochem, 
kteří turnaj podpořili a přišli mladé hráče a hráčky 
přivítat a následně i předat ceny vítězům. Okresnímu 
sdružení České unie sportu Písek a Jihočeskému kraji 
z dotačního programu Podpora sportovní činnosti dětí 
a  mládeže, výkonnostního sportu a parasportu, 
děkujeme za věcné ceny v čele s krásnými 
"pingpongovými" koláči z místního pekařství. Petru 
Venclovi za zorganizování vynikajícího občerstvení 
a  členům našeho klubu a rodičům za hladký průběh 
obou turnajů.

Zatímco žactvo má své turnaje naplánované do 
poloviny června, soutěže družstev dospělých už 
skončily. Za sebou máme celkem úspěšně i další ročník 
2. ligy žen, ačkoliv po první polovině sezóny si naše 
hráčky slibovaly lepší konečný výsledek. Po nešťastném 
zranění kapitánky týmu Radky Horké hned na začátku 
odvetných utkání už naše výkony nebyly tak 
přesvědčivé. Radka bohužel až do konce sezóny do 
žádného utkání nenastoupila, děvčata bojovala, ale 
několikrát se štěstí přiklonilo na stranu soupeřek. Při 
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KBT mladšího žactva v Kovářově (foto: Michaela Škochová)
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MLADŠÍ ŽÁCI SPOL. KOVÁŘOV/ HRAZÁNKY 
Hodnocení trenéra Petra Jandy: „Zimní příprava 

probíhá dle plánu. Náš tým mladších žáků se zúčastnil 
dvou halových turnajů okresní úrovně v Čimelicích a v 
Bernarticích. V  Čimelicích jsme vyhráli všechna tři 
utkání a v Bernarticích jsme tři zápasy vyhráli a  jeden 
remizovali. Dále jsme absolvovali přípravné utkání 
v  Chyškách na moc pěkném novém hřiště s  umělým 
povrchem. V  první půli jsme se  spíše seznamovali 
s  povrchem, ale druhý poločas už byl z  naší strany 
fotbalovější a domácí jsme porazili 4:3. Další a poslední 
přípravný turnaj nás čeká v neděli 23.3. v Milevsku. Pak 
nás čeká již ve  čtvrtek 3.4.  na  domácím hřišti první 
mistrovské utkání proti Záhoří.

V současné době nás trápí marodka dvou důležitých 
členů týmu. Dlouhodobě marodí opora v obraně Daniel 
Pánek a  středopolař Daniel Vlk, který podstoupil 
operaci nohy. Věřím, že se kluci brzy uzdraví a připojí 
se  k  týmu. Někteří naši hráči jsou opět nominováni 
do okresního výběru, konkrétně Filip Janda a Matěj Vlk. 
V neděli 16. 2. se naše hračka Nina Jandová zúčastnila 
turnaje dívek v  Oseku u  Strakonic. Tento turnaj byl 
možná osudový, Niny talentu se  všiml trenér 
dorostenek z  Hradiště a  pozval naše hráčky Ninu 
a  Eliškou Fumfálkovou do  jeho týmu na  zkoušku. 
Hradiště hraje 2.  ligu dorostenek, a  když našim 
děvčatům bude dařit, mohla by si tuto dívčí ligu zkusit. 
Držíme děvčatům palce!“

⚽  Fotbalový oddíl TJ ZD 
Kovářov, z.s. ⚽  

V  zimní přestávce se  všechna naše družstva pilně 
připravovala na  jarní mistrovské boje. Muži „A“ i „B“ 
zvládli vítězně všechna přípravná utkání, a  i naše 
mládež dělala dobré jméno našemu oddílu TJ ZD 
Kovářov.

MUŽI „A“
Hodnocení trenéra Filipa Škocha: 
„Zimní příprava probíhala od  půlky 
ledna a  trénovali jsme 3x  týdně 
a odehráli jsme čtyři přípravná utkání 
a  ve  všech jsme zvítězili. Absolvovali 
jsme také soustředění v  Borovanech 
u  Českých Budějovic, se  kterým jsem 
velice spokojen. V  kádru nedošlo 

k  žádným změnám. Věřím, že na  sezonu jsme dobře 
připraveni a už se  těšíme na mistrovské zápasy. Tímto 
bych chtěl pozvat na  první domácí zápas, kdy 
na Hůrkách přivítáme Tučapy.“

 MUŽI „B“
Zimní příprava béčka je již tradičně sloučena s muži 

„A“. Ti, kteří se z časových nebo jiných důvodů nechtěli 
náročnější zimní přípravy s  prvním týmem zúčastnit, 
chodili v  neděli v  podvečer do  tělocvičny místní ZŠ. 
B  team odehrál přípravné utkání v  Hrazánkách, 
ve kterém přesvědčivě zvítězil 8:1.

Sport v obci

Rozpis zápasů mužů „A“ – Jarní část I.B třída mužů – sk.„C“ – 7. liga

Rozpis zápasů mužů „B“ – Jarní část OS III. třída muži – 9. liga

Mladší žáci po vítězném zápase v Chyškách.

Rozpis zápasů jarní části: OP mladší žáci
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MINI PŘÍPRAVKA
Ani děti z mini přípravky nezaháleli a  pravidelně 

se scházejí každou středu v tělocvičně ZŠ Kovářov, kde 
se  věnují pohybovým hrám a  začínají s  fotbalem 
zábavnou formou. Bohužel vysoká nemocnost hráčů 
byla příčinou neúčasti na  halových turnajích 3+0 
organizovaných OFS Písek. Věřme, že se  zúčastní až 
těch jarních venkovních na  zelených pažitech 
a za slunečného počasí.

Dovolte mi, abych pozval všechny příznivce kopané 
na  utkání družstev TJ ZD Kovářov v  jarní části 
mistrovské sezóny 2024/2025. Děkujeme za  vaši 
podporu!

Mgr. Lenka Svobodová – Jak 
omezit cukr u dětí a čím ho 

nahradit? 
MGR. LENKA SVOBODOVÁ

•zakladatelka a majitelka projektu 
Stravovací restart® – projekt vede 
od roku 2020
•vystudovaná magistra biochemie 
na UK v Praze
•certifikovaná nutriční poradkyně 
s akreditací MŠMT
•kondiční trenérka s  akreditací 
MŠMT

Vzkaz rodičům – Nadměrná konzumace cukru 
u dětí i dospívajících může vést nejen k problémům 

MLADŠÍ PŘÍPRAVKA SPOL. 
KOVÁŘOV/HRAZÁNKY 

Mladší přípravka se  v  zimní přestávce zúčastnila 
hned čtyř halových turnajů. Mezi svátky jsme z důvodů 
nemocí hráčů absolvovali v minimálním možném počtu 
odpolední část Memoriálu Vráti Pekla v Milevsku, který 
jsme vyhráli, a  Jonáš Beran získal cenu pro nejlepšího 
střelce turnaje. 

Dále jsme se střídavými úspěchy odehráli přípravné 
turnaje pořádané OFS Písek v  lednu v  Čimelicích a  v 
únoru v  Bernarticích. V  neděli 8.3.  nás čekal téměř 
celodenní halový turnaj FC ZVVZ v Milevsku, kde jsme 
se  obsadili 2. místo ve  skupině „A“. V  semifinále byl 
nad naše síly vítěz skupiny „B“ tým Blatné. V zápase o 
3.  místo dokázali naši hráči svojí vůlí a  nasazením 
vyrovnat nepříznivý stav utkání z 0:3 na 3:3  s 1.FC 
Boston Kluky a  až penaltový rozstřel nám přisoudil 
nečekané krásné 3. místo! Povzbuzeni těmito úspěchy 
vstoupíme do těžkého začátku jarní části soutěže.

Turnaj FC ZVVZ Milevsko – 3. místo 

Turnaj FC ZVVZ Milevsko – 3. místo

Rozpis zápasů jarní části: OP mladší přípravka

Rozpis zápasů jarní části: OP starší přípravka
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Ostatní

přidružen k Mezinárodní radě muzeí ICOM a je členem 
Sítě evropských muzeí. Malebnost areálu zaujala vedení 
asociace natolik, že snímek Zeměráje zvolili jako titulní 
fotografii na nových webových stránkách.

EXARC je také spolupořadatelem mezinárodní akce 
Evropské dny archeologie, ke kterým se Zeměráj 
i  v  tomto roce připojí pestrým programem ve dnech 
14.  a  15. června. Další zajímavou akcí bude večerní 
zpřístupnění areálu v rámci Festivalu muzejních nocí 
dne 7. června. A samozřejmě se na všechny budeme 
těšit také 21. června, kdy proběhne oslava Slunovratu.

Pokud byste chtěli Zeměráji osobně pomoci s dalším 
rozvojem smysluplných aktivit a zajištěním letošní 
návštěvní sezóny, tak si  můžete více informací přečíst 
na https://www.zemeraj.cz/pracovni-nabidky/ .

Kateřina Havránková

Procházka přírodou 
Krásné jarní počasí nás láká k  procházkám 

do  přírody. Slunce hřeje, ptáci krásně zpívají, objevují 
se první jarní kvítka, stromy začínají pučet. Máme štěstí, 
příroda kolem nás je fakt nádherná. Najdeme zde místa, 
kde ještě nebo už zase meandrují potůčky, kde rostou 
blatouchy a  kde se  to hemží různými druhy hmyzu. 
Objevují se  tůňky s  obojživelníky a  zdržují se  zde 
chránění ptáci, kteří zde hnízdí. Každoročně se zde ale 
také objeví spousty zbytečného odpadu. Je 
až  neuvěřitelné, co jsme schopni všechno vyhodit 
do  přírody. Nechápu, například igelitový pytel 
naplněný listím a  vyhozený v  přírodě. Jak si může 
někdo dovolit nechat po  sobě v  přírodě jakékoliv 
odpadky? Za pár týdnu se  koná celostátní akce 
Ukliďme Česko. Loni jsme obešli s dětmi sotva 0,5 km2 
a sesbírali jsme 6 pytlů odpadků a bylo by jich mnohem 
víc. Smutné je, že se nejedná jen o vyhozené odpadky, 
jako jsou pet lahve, sáčky, obaly od  všeho možného, 
igelity, sklenice, kusy oblečení atd., které se  dají 
jednoduše sebrat a  hodit do  pytle. Příroda je plná 

s  váhou, ale i  ke  kolísání energie, snížené 
koncentraci a  vyššímu riziku civilizačních chorob. 
Slazené nápoje, sladkosti a  průmyslově zpracované 
potraviny často obsahují skryté cukry, které zbytečně 
zatěžují organismus. Místo nich je vhodné dětem 
nabízet přirozeně sladké potraviny, jako jsou ovoce, 
sladší zelenina nebo domácí zdravé varianty dezertů. 
Důležité je také učit děti číst složení potravin a budovat 
u  nich zdravé stravovací návyky, které jim pomohou 
udržet si vitalitu a dobré zdraví i v dospělosti.

A nyní vzkaz dětem – Cukr je sladký a chutný, ale 
když ho jíme moc, může nám škodit. Může způsobit 
kazivé zuby, přibírání na  váze a  také unavené tělo. 
Proto je dobré přemýšlet, jak cukr omezit a nahradit ho 
zdravějšími variantami.

Kolik cukru je moc?
Děti by neměly jíst příliš mnoho cukru. Sladké 

limonády, sušenky a  bonbony obsahují hodně cukru, 
někdy i  tolik, že si to ani neuvědomujeme. Stačí vypít 
jednu sladkou limonádu a  už máme více cukru, než 
bychom za den potřebovali!

Jak cukr snížit?
Místo limonád pij vodu nebo neslazené čaje. Voda je 

pro tělo nejlepší a můžeš si ji ochutit plátkem citronu 
nebo pomeranče.

Ovoce je přirozeně sladké. Když máš chuť na něco 
sladkého, dej si jablko, hrušku nebo banán místo 
sladkostí.

Domácí dobroty místo kupovaných sladkostí. Místo 
sušenek z  obchodu si můžeš upéct zdravější muffiny 
nebo ovesné sušenky.

Méně cukru při pečení. Pokud pečeš koláč, můžeš 
ubrat cukr nebo ho nahradit rozmačkaným banánem 
nebo jablečným pyré. Zkus to doma s  maminkou. 
Uvidíš, že vám to bude chutnat. Místo cukru můžeš 
také použít čekankový sirup. Je to přirozené sladidlo, 
ve kterém cukr téměř nenajdeš.

Dávej si pozor na skrytý cukr. Cukr je i tam, kde bys 
ho nečekal, například v  kečupu nebo ochucených 
jogurtech. Kup si jogurt bílý, přidej si do něj třeba ten 
čekankový sirup a nakrájej ovoce, které ti chutná.

Když budeš cukr jíst s  mírou a  nahradíš ho 
zdravějšími potravinami, budeš mít víc energie, zdravé 
zuby a  lepší náladu. Zkus to a uvidíš, že i méně cukru 
může chutnat skvěle! Tělo ti za  tuto prevenci 
v dospělosti poděkuje.

Lenka Svobodová

Zeměráj 
 je již 7 let členem EXARC – mezinárodní asociace se 

sídlem v Nizozemsku, která s více než 400 členy ve 40 
zemích sdružuje archeologická muzea, skanzeny, 
vzdělávací instituce, organizace a osoby profesionálně 
se zabývající experimentální archeologií a prezentací 
archeologického kulturního dědictví. EXARC je 



www.kovarov.cz 
FB Obec Kovářov  42

Tel.: +420 382 594 218
obec@kovarov.cz

Ostatní

odpadu, na který jsme si vlastně už zvykli, který tam 
byl instalován za  nějakým účelem, splnil svojí funkci, 
zůstal v přírodě a stal se pastí. 

A  jaký odpad mám 
na  mysli? Například 
lesní drátěné oplocenky, 
ty jsou důležité při 
o c h r a n ě s a z e n i c 
a malých stromků v lese 
před okusem zvěří. Ale 
naše lesy jsou plné 
oplocenek, které splnily 
svůj účel, stromy v nich 
j s o u j i ž o d r o s t l é , 
oplocenky jsou napůl 
zarostlé a  popadané. 

Staré oplocenky jsou 
p a s t í p r o z v ě ř . 
V  takové oplocence 
nejčastěji uvízne srnčí 
z v ě ř , k t e r á j e 
vyplašena lidmi nebo 
hnána psem. Srnčí 
zvěř mnohdy není 
schopna se  z  takové 
p a s t i v y p r o s t i t 
a  uhyne. Další pastí 
v  přírodě jsou staré 
n e p o u ž í v a n é 
ohradníky. Dráty z  ohradníku bývají roztržené, jsou 
špatně viditelné a  jsou nebezpečné nejen pro zvěř, ale 
také například pro jezdce na koních. Železné tyče bývají 
zohýbané a další příslušenství ohradníků je roztroušeno 
po  loukách. Staré ohradníky jsou velkým nebezpečím 
pro zvěř parohatou. Viděla jsem daňka, který měl 
omotané paroží drátem z  ohradníku i  s železnou tyčí. 
Nemohl chodit, protože měl v drátu zaháknutý přední 
běh, a  nemohl se  pořádně najíst, protože mu tam 
překážela železná tyč. Nikdo neví, kolik týdnů takhle 
mohl trpět. Další věcí, na  kterou jsme si již všichni 
zvykli, jsou všudypřítomné balíky senáže, bílé, zelené, 
lemují kraje lesíků, luk a  polí. Ano, je to dobré pro 
uchování píce pro hospodářská 
zvířata. Mnohdy jsou to ale 
balíky loňské, předloňské 
a několikaleté s potrhanou fólií, 
t a kže p í c e v  n i c h j e j iž 
nepoužitelná a  fólie z  těchto 
balíků zůstává součástí naší 
krajiny. To samé jsou staré 
balíky sena omotané nylonovou 
sít í . Proč je vynakládána 
energie na  to, že někdo balíky 
vytvoří a  v závěru je nechá 
znehodnotit bez užitku někde u  lesa a zůstane po nich 

spousta plastového odpadu, který už nikdo 
nezlikviduje? Čím je to způsobeno, že jsme tak 
neohleduplní k  přírodě. Je to leností, nevědomostí, 
nevšímavostí či nedostatkem času? Příroda nás živí, 
do přírody chodíme relaxovat, nabírat sílu a odpočívat 
a  nechceme se  koukat na  staré igelity nebo se  v  lese 
na  houbách zamotat do  drátu ze  staré rozpadlé 
oplocenky. 

Markéta Kahounová

Živý plot  
 Tak jako loni ožije i  letos plot nedaleko Zahradnictví 
Špeta motýlí krásou. Začátkem dubna se  vylíhnou 
martináči habroví, kdy samičky po  vylíhnutí přilákají 
svou feromonovou vůní divoké samečky vhodné 
k dalšímu chovu. Tento druh motýla nepřijímá potravu 
a  po  spáření žije jen pár dnů. Další týdny pak bude 
k vidění vývoj housenek tak jako v loňském roce. Chov 
je snadný, a  tak případní nadšenci dostanou housenky. 
Stačí hlídat plot, kde se dozví den a hodinu "adopce". 

Eva Chýlová

PODĚKOVÁNÍ 
Vážená paní starostko, vážený pane místostarosto,
chci vám a  pracovníkům OÚ Kovářov i  ostatním 

spoluorganizátorům moc poděkovat za  pořádání akcí 
Kovářovské setkání, které na  konci ledna proběhlo už 
třetím rokem. Vím, že nejsem zdaleka jediná, komu tato 
setkání dělají radost, zejména pak ocenění občanů, kteří 
se dlouhodobě zasluhují nebo zasloužili o dobré jméno 
Kovářovska a  svým dílem přispěli ke  kvalitě života 
v  obci. Letos byl celý večer obzvlášť velmi dojemný 
a bylo nás hodně, kteří jsme po oficiální části odcházeli 
z kina se slzami v očích.

Blahopřeji a  děkuji všem oceněným spoluobčanům 
a vedení obce Kovářov děkuji za  jejich úsilí a vize pro 
ještě hezčí život v naší krásné vesničce střediskové. Přeji 
všem hodně sil a zdraví.

Srdečně Marie Kortanová, Vesec
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Kulturní Kalendář

Zájezd do termálních lázní 
Slovinsko hotel AJDA Moravské Toplice 

Termín: 18.9. – 21.9. 2025 (3 noci)
Co je v ceně zájezdu: polopenze, vstup do lázní TERME 3000, vstup do hotelového 

wellness, doprava
Možnosti ubytování: 8 200 Kč / osoba ve 2lůžkovém pokoji / 3 noci 
             9 900 Kč / osoba v 1lůžkovém pokoji / 3 noci
             1 900 Kč / přistýlka dítě do 6 let
             4 900 Kč / přistýlka dítě 6-12 let
             6 200 Kč / přistýlka dítě 12-15 let
             7 900 Kč / přistýlka osoby nad 15 let

Rezervce: 
tel. 725 769 726

e-mail: kultura-knihovna@kovarov.cz

Zájezd do  TELČE 
město s překrásným historickým náměstím, lemovaným gotickými a renesančními 

měšťanskými domy s podloubími a bohatě zdobenými štíty, je od roku 1992 zapsáno 
na Seznam světového kulturního dědictví UNESCO 

 Program: 
Odjezd: 6:30 Kovářov 
Státní zámek Telč - prohlídka renesančních sálů s průvodcem; prohlídka 
zámeckého nádvoří a zámecké zahrady možnost projít se po zámeckém 
parku či náměstí města Telč (Mariánský sloup, 
Sluneční hodiny, Věž. sv. Ducha, Telčský dům) 

Oběd v hotelu Antoň 
prohlídka Muzea techniky (historická vozidla, 
kočárky, rádia, hračky) 
procházka k Rozhledně u Jakuba, možnost 
podívat se na rozhlednu nebo pokračovat po stezce k    balvanu   
nazývaném Ďáblova prdel 

  Příjezd: cca 19:30 
Cena zájezdu: doprava 380,-  , prohlídka zámku 240,- (děti 70,-; senioři, ZTP, student 18-24 190,- Kč) 
Muzeum Techniky 100,- (snížená 50,-), Rozhledna Jakuba 50,- ( snížená 25,-); společný oběd -  
masový  vývar, petrželkový brambor s máslem a řízek 230,- 

Rezervace tel. 725 769 726, e-mail: kultura-knihovna@kovarov.cz 
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RE-USE centrum 
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Kovářovský zpravodaj
periodický tisk územně samosprávního celku vydává čtvrtletně Obec Kovářov, 
Kovářov 63, 39855, IČO 00249777, MK ČR E 11455. www.kovarov.cz
Neoznačené příspěvky jsou materiály Obce Kovářov. Výtisk je neprodejný!
Příjem inzerce, příspěvků, námětů a připomínek:
Email: oukovarov@volny.cz | tel.: 382 594 218 | fax.: 382 594 486

Realizace: funprint.eu
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